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Kdor je v težavah, misli, daje prav njemu najhuje. 
Zato bi danes bržkone marsikdo, ki ni doživljal leta 
1941, dejal, da še nikoli ni bilo tako hudo. Ne bi rad 
podcenjeval sedanje družbene in človeške stiske, ki 
nas davi. A narobe bi bilo misliti, da je naj hujša 
v narodovi zgodovini. Še bolj narobe bi bilo samo 
jadikovati.

Poenostavljene zgodovinske primerjave niso 
dopustne. Zato ne bom mehanično primerjal raz
mer leta 1941 in sedanjega trenutka, ko praznujemo 
dan vstgje v spomin na 1941, pač pa bi rad spomnil 
na nekatere okoliščine, ki so zgovorne, 'ftrdi ne 
bom zgolj zaradi ideološko-politične navade govoril 
o bratstvu in enotnosti ter sorodni, domala usodni 
povezanosti narodov in narodnosti Jugoslavije
- ne tedaj in ne danes. Vendar ne zaradi omalovaže
vanja, temveč zaradi samoumevnosti.

Slovenskemu narodu nikoli ni bilo lahko. A vse, 
kar je počenjal za svojo osvoboditev in emancipa
cijo, je bržkone počenjal v dobri veri, da mu bo 
nekoč lepše in bolje. Pri tem mislim na zdravo 
narodovo jedro, ne na njegove politikantske kari
eriste, koristolovce in oblastiželjneže, ki so za svoje 
cilje ravnodušno iskali zavezništva zoper lastni 
narod.

Gotovo je slovenski narod z nepopisnim hrepene
njem dočakal konec 1. svetovne vojne, ki mu je 
obetal svobodno življenje v enakopravni vzajemno
sti z drugimi narodi Jugoslavije. V resnici pa se je 
njegova nesvoboda po krivdi nacionalnih buržoazij 
nadaljevala in ga ogrožala od znotraj. Ko seje notra
nji grožnji pridružila še zunanja, fašistična, se je 
v slovenskem narodu začel svojevrsten proces 
samoobrambnega, demokratičnega in protifašistič
nega prebujanja, povezovanja in aktivnega udej
stvovanja v podobi ljudskofrontega gibanja - ob 
dejavni usmerjevalni vlogi komunistične stranke
- zlasti po njenem nacionalnem konstituiranju na 
Čebinah.

Čebine in dinamična ljudskofrontna akcija po 
njih, prav to kaže, daje slovenski narod sklenil sam 
prevzeti pobudo in se dejavno, enotno in organizi
rano pripraviti na grozečo hudo uro.

Vstaja slovenskega naroda leta 1941 zato ni bila 
spontana in nepovezana akcija, temveč organizi
rano dejanje samega ljudstva, ki si je iz svojih vrst 
izbralo organizirano vodstvo. Bila je načrtovano in 
zavestno dejanje za obrambo narodne svobode in za 
vzpostavitev takšnih notranjih odnosov, ki naj 
omogočijo svobodno, enakopravno, omikanega člo
veka in naroda vredno življenje, ki ga označujejo 
gmotni in duhovni napredek in aktivno sožitje 
z vsemi drugimi ljudmi in narodi.

Da seje veliko teh upov in ciljev kljub zmagoslav
nemu narodnoosvobodilnemu dejanju in družbeni 
preobrazbi izjalovilo, dokazuje ravno sedanja slo
venska oziroma jugoslovanska kriza. Prepričan

■■■■■■■■■ sem, da tudi zato, ker ljudstvo ni neomegno vztra
jalo pri varovanju enega izmed ključnih načel svo
jega osvobodilnega gibanja - to je, da budno skrbi, 
kdo in kako ga vodi, da mu ne bi vnovič zavladali 
oblastniški povzpetniki ali nesposobneži.

V takšnih razmerah, v razmerah krize, ki oblastni
kom omogoča, da se igrajo z razgretimi nacional
nimi, socialnimi in političnimi čustvi ljudstva in 
tako povzročajo okoliščine, v katerih se vsiljujejo 
kot rešitelji, ob čemer manipulantsko zavlačujejo in 
sprevračajo prizadevanja po reformi ustave in vse
stranski družbeni in gospodarski prenovi, v takšnih 
razmerah torej dan vstaje ne more biti le spomin na 
ponos vzbujajočo zgodovino, ali še slabše - le praz
nični dan.

Preprosto zato ne, ker dan vstaje ne simbolizira le 
oboroženega akta v edinem poštenem boju - boju 
za človekovo in narodovo svobodo. Mislim, da sim
bolizira veliko več, vsekakor pa vstajo zoper vse 
(torej ne le zoper tujega zavojevalca!), kar ogroža, 
razkraja in maliči človekov in narodov svoboden 
duhovni in gmotni razmah, kar se poigrava z njego
vimi poštenimi in iskrenimi stremljenji po odpr
tem, enakopravnem in plodovitem sodelovanju in 
vsestranskem povezovanju tako posameznikov kot 
narodnih skupnosti, kar skuša z njim manipulirati 
in ga slepiti z nacionalistično, ideološko, versko ali 
drugačno demagogijo, kar skuša ljudi in narode 
razcepiti in oslabiti, da bi jih zlovešče politikant- 
sko-oblastniške sile lažje obvladovale in vpregale 
v svoje konservativne, diktatorske, nedemokra
tične in nehumane nakane.

Pri tem ne gre za nikakršne nacionalne, socialne, 
ideološke ali drugačne »ključe in merila«. Edini 
»ključ in merilo« je poštena, neuklonljiva človeška 
volja po svobodnem in plodnem življenju in spošto
vanju sebe in drugega, rekel bi še krajše: edino 
merilo je vstaja človeka za uveljavitev njegovih člo
veških ciljev.

Tudi tu in danes, zoper mračnjaštvo okrog nas in 
med nami! Martin Ivanič
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Razprava v slovenski 
skupščini o rezultatih go
spodarjenja v letošnjih pr
vih petih, šestih mesecih 
o tako imenovani majski 
analizi, ki jo vsako leto pri
pravijo strokovne službe pri 
izvršnem svetu, je pokazala 
dvoje, troje dejstev. Prvič, 
osnovne poante iz vsakolet
nih analiz bi skorajda lahko 
prepisovali iz prejšnje anali
ze. Tudi letos rezultati na
mreč ne kažejo bistvenih od
stopanj od gibanj v preteklo
sti, le da je kriza še globlja, 
iskanje izhoda pa še bolj 
nujno. Drugič, reakcije obla
sti so skorajda identične. Po 
napetem, dramatičnem uvo
du sledi zagreta akcija, tej pa 
sledijo poletne počitnice. 
Potem so tu že razultati de- 
vetmesečja, ko je treba pohi
teti, da bi do konca leta še 
kaj rešili (denimo omejili 
rast inflacije, izboljšali iz
vozne rezultate itd.). Zadnje 
tri mesece je oblast zaposle
na s pripravami na nov na
črt. Majska analiza, njeni 
zaključki, je takrat že pozab
ljen, zastarel papir. Vmes 
v dokaj rednih presledkih 
prihajajo taki ali drugačni 
stabilizacijski ukrepi zvezne 
vlade. Delegati v skupščini 
pa se vsakič, ko razpravljajo 
o rezultatih naše ekonomske 
politike, razburjajo in zahte
vajo nagle ter učinkovite 
ukrepe, kajpak brez kakrš
negakoli uspeha.

Letos pa smo ob majski 
analizi doživeli vsaj eno no
vost. To je nova kakovost 
analize. Avtorji, z zavoda za 
družbeno planiranje Slove
nije, so poželi priznanja za 
veliko bolj ilustrativen pri
kaz gospodarskih gibanj, 
kot smo ga bili navajeni do
slej, bilo pa je tudi nekaj no
vih strokovnih prijemov, 
v kar pa se ne bi podrobno 
spuščali.

Morda pa bi kazalo omeni
ti še nov prijem delegatov 
pri ponujenih rešitvah; nani
zal jih je v uvodni besedi 
predsednik izvršnega sveta 
Dušan Šinigoj. Pokazalo se 
je, da delegati ne verjamejo 
več »na besedo«. Zahtevajo 
podatke, dokaze. Predsed
nik slovenske vlade je na 
primer veličal tako imeno
vani razvojni dinar, sred
stva, ki naj bi se zbirala na 
posebnem računu za dopol
nilno investiranje pomemb
nih (tudi izvoznih) naložb. 
Nismo dobili vtisa, da bi bili 
delegati impresionirani, prej 
bi dejali, da so bili zaskrblje
ni, da bi tudi ta »dinar« po
menil samo nov način zbira
nja denarja zunaj dosega 
združenega dela, ki seveda 
tudi ne bi imelo moči, da od
loča o njem. Odpor do ka
kršnega koli združevanja 
sredstev, ki v bistvu vedno 
pomeni novo obremenitev 
gospodarstva ali njegovo ne
samostojnost pri odločanju 
o uporabi teh sredstev, je se
veda razumljiv. Spomin na 
razvojne napake slovenske 
politike v minulih letih in 
desetletjih, še vedno živ. Ta 
politika si mora zdaj šele 
znova pridobiti zaupanje. 
Skratka, vtise z zadnjega 
predpočitniškega zasedanja 
slovenske skupščine bi lah
ko zaokrožili takole: manj 
ko je denarja, bolj postaja 
dragocen in bolj pošteno, 
natančno in podrobno mora
jo odločujoči družbeni de
javniki pojasniti, za kaj bodo 
ta ali oni davek, prispevek 
ali združeni dinar uporabili. 
In rečenega se morajo tudi 
držati, sicer bo zapanje 
v oblast še naprej kopnelo.

Boris Rugelj

Participacije 
v šolah (za zdaj) 
ne bo

Usklajevanje razpoložljivih (omejenih) sred
stev za družbene dejavnosti zagotavlja za vzgojo 
in izobraževanje okrog 800 milijard dinarjev. 
Skupna vsota, ki jo smejo porabiti družbene 
dejavnosti, znaša 2.505 milijard dinarjev, za pro
grame usmerjenega izobraževanja pa bo na voljo 
predvidoma 307 milijard dinarjev.

Ta vsota je sicer precej večja, kot so pričako
vali najbolj črnogledi pa vendar za štiri milijarde 
dinarjev premajhna, da bi v republiški izobraže
valni skupnosti pokrili samo zdaj utečene pro
grame (nove naloge niso upoštevane).

Manjkajoči denar bo treba privarčevati in 
nadomestiti s krčenjem stroškov zunaj izobraže
valnih programov. Tu je možnosti malo, saj ta 
del v celotni finančni konstrukciji usmerjenega 
izobraževanja pomeni komaj desetino sredstev. 
Jasna pa je ena odločitev: participacije, ki bi jo 
plačevali srednješolci in študentje, ne bo. Pre
vladalo je prepričanje, ki gaje zlasti jasno pouda
rilo predsedstvo slovenskih sindikatov, da za 
financiranje kulturnih, naravoslovnih, telesno- 
kultumih in obrambnih dnevov in dejavnosti ter 
za ekskurzije ni mogoče uvesti prispevka učen
cev, ker bi to oslabilo že tako slab socialni polo
žaj slovenskih družin.

Pač pa bo obveljala nekakšna participacija 
v visokem šolstvu. Študentje bodo morali pla
čati drugo in nadaljnja ponavljanja izpitov sami.

J. Ž.

forumu že nekaj časa priče izrazitemu konserva- 
tivizmu, jugoslovanska mladinska organizacija 
pa dovoljuje, da njeno pohtiko krojijo člani z naj
bolj nazadnjaškimi stališči...«

Vendar pa je izvohtev Jožefa Školča pri neka
terih delegatih, zlasti tistih, ki so vztrajali pri 
izvolitvi Janeza Janše, zbudila glasno negodova
nje. Tako je Božidar Novak, predsednik UK 
ZSMS Maribor, prebral svoje stališče, v katerem 
med drugim navaja, da mu je žal, ker mladinski 
politiki kažejo pot starim politikom. »Jasno je, 
da bi danes Janez Janša postal predsednik 
ZSMS, če bi volili mladinci in ne mladinski poli
tiki.« Zato bo, kot je dejal, na naslednji seji UK 
ZSMS Maribor predlagal univerzitetni konfe
renci, »da izstopimo iz ZSMS in ustanovimo 
samostojno študentsko organizacijo, ki bo zahte
vala svojega delegata v skupščini republike Slo
venije.«

Temeljita 
preobrazba 
morskega ribištva

Mladinci:
Mladinski politiki - 0:1?

Slovenska mladina je po treh tednih »odla
ganj« vendarle dobila novo vodstvo: predsednik 
ZSMS je postal 28-letni vojak Jožef Školč, 
v civilu politolog.

V prvem krogu tajnega glasovanja nihče od 
kandidatov za predsednika ni dobil potrebne 
večine glasov. Za (priprtega) Janeza Janšo in 
Duška Kosa je glasovalo 15 navzočih, za Jožefa 
Školča pa 35. V drugi krog volitev se je tako 
uvrstil le Školč, ki bo »štel dneve« do sredine 
avgusta letošnjega leta. V drugem krogu (pogoj 
za drugi krog je bil tretjina glasov) je namreč 
zbral 56 glasov in tako postal novi predsednik 
ZSMS.

Po prvih odzivih sodeč bo Školč nadaljeval 
»trdo linijo« ZSMS. Ko so se namreč na torko
vem nadaljevanju programsko-volilne seje dele
gati seznanili s stališči predsedstva konference 
ZSMJ glede težav pri izpeljavi volitev vodstva 
slovenske mladinske organizacije, je odločno 
dejal: ta stališča so jasno dokazala, da je konec 
iluzij, da bi od jugoslovanske mladinske organi
zacije dobili kakršno koli pomoč. »Podprh niso 
niti zahteve, naj se obtoženi branijo s prostosti, 
pa tudi drugih temeljnih zahtev RK ZSMS ne; 
namesto tega so slovenski mladinski organiza
ciji sugerirali, kako naj izvede volitve.« Zavrnil 
je tudi »opravičevanje« našega Branka Gregano- 
viča, predsednika konference ZSMJ, ki je 
poskušal dokazati, da stališča konference ne 
smejo gledati samo po sklepih, temveč tudi po 
pogovoru na seji predsedstva (citiral je tudi več 
delov stenograma seje), in dejal, »da so 
pomembni prav sklepi, ne pa tisto, kar so se 
člani predsedstva pogovarjali med seboj.« Moj- 
mir Ocvirk je k temu dodal, »da smo v zveznem

Od konca prejšnjega meseca velja za sloven
sko ribištvo ukrep družbenega varstva, v Drogi
nem tozdu Riba že od lanskega septembra, pred 
dnevi pa je izolska skupščina sprejela enak 
ukrep še v Delamarisu. Ali se bo uspelo sloven
skemu ribištvu izkopati iz hudih gospodarskih 
zagat? Se bo kriza končala z dokončnim polo
mom in slovesom od morskega ribolova?

Strokovnjaki pravijo, da lahko oba člena 
v verigi pridobivanja hrane iz morja reši neslav
nega konca le temeljita preobrazba. Nekaj mili
jard dinaijev vreden program naložb naj bi opra
vil z napakami v preteklosti, celotna ozdravitev 
pa naj bi slonela predvsem na naravnih možno
stih, ki jih nudi severni Jadran in na potrebah 
tržišča.

Glede ulova je predvidena preusmeritev 
s plave na iskano in zelo kakovostno belo ribo. 
Prvi korak pa so že naredili pri gojenju rib. Že 
prihodnje leto naj bi iz sečoveljskih bazenov 
dobili več deset ton brancinov, ki tostran kot 
tudi onstran meje predstavljajo najbolj cenjeno 
hrano iz moija. Tudi vzgoja školjk naj bi dobila 
večje razsežnosti. Z višjo stopnjo obdelave, 
školjke naj bi pomijah tudi pakirane, bodo pri
delovalci povečali krog odjemalcev in tako 
ustvarih večji dohodek.

Sicer pa sanacijski program predvideva Pre^. 
manjšo proizvodnjo klasičnih pločevink s šaro 
lami in podobnimi ribami. Namesto le za k° ■ 
zerve bodo v Delamarisu poskrbeh za več p°lPr. 
pravljenih jedi, po katerih je povsod veliko P0^ 
praševanje, cene pa so zanimive oziroma sp^ 
jemljive tako za proizvajalca kot tudi za trg- ,

Tudi program »stella maris« naj bi prispeV 
svoj delež k okrevanju slovenskega morsk6^ 
ribištva. V njem se skrivajo novi proizvodi 
jega kakovostnega razreda. Gre za sardele v ol^ 
nem olju, tuno z zelenjavo in tuno v olivne^ 
olju, sardele v pikantnem soku, skušo z zel 
njavo in več vrst ribjih namazov. Ali se bo« 
kupci odločih za večjo kakovost in s tem tudi ^ 
višje cene? Zelo verjetno se bodo. Pra^8 
namreč vedno govori v prid kakovosti, pa čepra 
ta običajno ni ravno najbolj poceni.

Na referendumu - bil je 1. julija - so s 
delavci Droginih temeljnih organizacij Riba,1 
Delamaris odločil za združitev v eno temelP® 
organizacijo združenega dela. Pod imenom De|a’ 
maris naj bi slovensko ribištvo in ribja predel®' 
valna industrija poslovala od 1. oktobra. Zdruzj: 
tev obeh med seboj tesno povezanih dejavno8® 
naj bi pripomogla k lažjemu načrtovanju raZ' 
vojne poti. To pa je v tem trenutku, ko boo 
delavci in najbolj odgovorni za naše ribiš^ 
odločah o sprejemu sanacijskega programa, v8®- 
kakor zelo pomembno. A. ^
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Nevzdržna višin« 
ciljne inflacije

Zaradi različnega povzemanja in interpretira' 
nja moje razprave na seji izvršilnega odbor8 
GZSv(12. 7. 1988) želim poudariti naslednje:

1. Že pred sprejetjem majskih ukrepov je bil® 
povsem očitno, da je ciljna inflacija določen
veliko prenizko. Na to sem takrat javuo opozorit 

2. Prvi podatki o tekočih gibanjih, ki so n®

btV1^
tr
ra

V torek, 19. julija, je bil v domu sindikatov 
v Ljubljani razgovor predsednikov republiških 
in pokrajinskih odborov sindikata delavcev 
kovinske in elektroindustrije ter zveznega 
odbora sindikata delavcev.

Na razgovoru so obravnavali informacijo 
o položaju kovinske in elektroindustrije in 
v zvezi s tem tudi težak položaj delavcev v tej 
panogi.

voljo, čeprav so skopi, mojo oceno samo še potf' 
j ujejo.

3. Ostajam pri kategorični oceni, da je ek°; 
nomsko politiko, ki temelji na določeni višin1 
ciljne inflacije (90-95), povsem nemogoče z drža® 
brez dramatičnih posledic za vse gospodarstvo 
in družbo sploh.

4. V tem kontekstu ne želim razpravljati o Prl' 
memosti majske terapije. (In ne o naravi ukrv Ji 
pov, ki tako ostro zarežejo v - že tako in tak® Je 
skromne - osebne dohodke). Toda tudi v sa«® 
terapiji so vsekakor najbolj prizadeti osebi® 
dohodki, ki so že junija padli realno za več kot 2® 
odstotkov, kar zahteva takojšnje aktiviranje 4' 
člena zakona o omejevanju sredstev za osebn® 
dohodke, ki izjemoma (!?) preprečuje reale11 
padec osebnih dohodkov za več kot 20 odštet' 
kov. Pri tem je treba dopolniti citirani člen, sice* 
se bodo lahko osebni dohodki (začasno, recii®0 
avgusta, septembra, novembra, decembra) z*1!' 
žali tudi za veliko več kot za 20 odstotkovOl’ 
odvisno pač od gibanja življenjskih stroškov.

5. Če vlada verjame v učinkovitost majsk®1 
ukrepov, bi morala takoj (skupaj z MMf ' 
ponovno in bolj stvarno opredehti raven čili®6 
inflacije, pri čemer bi bilo nujno bolj enak®' . 
memo obremeniti osebno, skupno in zlasti Pr°' r 
računsko porabo. To bi omogočilo resnič®,®
večjo razbremenitev gospodarstva, pa tudi reajj
nejšo pohtiko na celotnem sektorju ponudbe 
povpraševanja, vključno s posojilno-denarno P°' 
htiko.

6. Že prihodnji meseci bodo pokazali, ali so bi® 
moje ugotovitve in opozorila utemeljeni. Vsek3' 
kor pa sem za razpravo v času, ko je ta še mogoč8 
in smiselna. Dagmar ŠuS^r
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Poudarki iz stališč predsedstva CK ZKJ do 
dogodkov v zvezi s prihodom kosovskih 
Srbov in Črnogorcev v Novi Sad

tivno vplivalo na mednacionalne odnose, na odnoSjj 
med političnimi vodstvi in institucijami sistema, ™

Predsedstvo CK ZKJ je na podlagi informacij izvr- 
šilno-političnih organov ZK Srbije, ZK Vojvodine in 
ZK Kosova in razprave na svoji seji 18. in 19. julija 
izoblikovalo ocene in stališča v zvezi s prihodom obča
nov srbske in črnogorske narodnosti s Kosova v Novi 
Sad 9. julija letos in njihovim protestom.

Predsedstvo CK ZKJ je ugotovilo, da so poglavitni 
vzrok protestnih shodov Srbov in Črnogorcev 
s Kosova velike težave, kar zadeva njihov položaj, 
življenje in varnost. Te probleme je treba kot pogla
vitne probleme vse jugoslovanske skupnosti reševati 
veliko hitreje in na temeljnih načelih naše nacionalne 
pohtike in bratstva in enotnosti zagotoviti mir in nor
malno življenje v enakopravnosti in sodelovanju vsem 
prebivalcem Kosova, kar je njihova skupna težnja, 
zgodovinska potreba in perspektiva.

Predsedstvo poudarja, da je za stabilizacijo razmer 
na Kosovu bistvenega pomena obnovitev in krepitev 
mednacionalnega zaupanja ob uvajanju učinkovitejših 
ukrepov za zagotovitev osebne varnosti in enakoprav
nosti vseh prebivalcev Kosova.

Predsedstvo CK ZKJ ugotavlja, da so v Novi Sad 
prišli predvsem občani, ki upravičeno zahtevajo, naj 
pospešijo reševanje najpomembnejših problemov na 
Kosovu in zavarujejo svoboščine in pravice prebival
cev, predvsem Srbov in Črnogorcev.

Pri organizaciji prihoda v Novi Sad in v načinu 
izražanja protesta pa so bili opazni tudi motivi, ki 
dejansko nimajo nikakršne zveze s težavnim položa

jem pripadnikov srbskega in črnogorskega naroda na 
Kosovu.

Treba je vedeti, da z nedemokratičnim pritiskom in 
demonstracijami na katerem koli koncu naše države in 
s kakršnimkoli povodom ni mogoče reševati nakopiče
nih in občutljivih družbenih problemov, ne tistih na 
Kosovu ne problemov v zvezi z ustavnimi spremem
bami.

Vodstvi ZK v obeh pokrajinah bi morali v takih in 
podobnih primerih ravnati premišljeno in odgovorno. 
Ob prihodu občanov v Novi Sad bi se bilo treba distan
cirati od nacionalistov in njihovih provokacij, treba bi 
bilo organizirati odkrit in načelen pogovor z nezado
voljnimi občani. Sociahstična samoupravna demokra
cija zahteva, da se vodstva in vodilni ljudje ob vseh, 
tudi takih priložnostih, neposredno in odkrito pogovo
rijo z ljudmi in prisluhnejo njihovim zahtevam in pred
logom.

Predsedstvo poudarja, da je med dogodki v Novem 
Sadu, še posebej pa po njih, prišlo do nenačelnih kon
frontacij, do prenagljenih in škodljivih nastopov posa
meznikov in vodstev, obtožb, etiketiranj, neupošteva
nja argumentov in nedopustnih osebnih in političnih 
diskvalifikacij.

Predsedstva niso učinkovito uresničevala stališča 
predsedstva CK ZKJ, da je treba s politično akcijo 
preprečiti množičen prihod Srbov in Črnogorcev 
s Kosova v Novi Sad, kot obliko pohtičnega pritiska.

Vse to je povzročilo veliko politično škodo in nega-

meta vvjciouvi ni nifcuLucijami
razmere nasploh in pohtično razpoloženje v SR SrM 
in vsej državi.

Na seji predsedstva CK ZKJ so hkrati znova 
rili izreden pomen, ki ga imajo bližnje ustavne sphj 
membe za položaj in nadaljnji razvoj v Jugoslaviji*.^ 
premostitev družbene, ekonomske in pohtične k®12 
ter za bistvene gospodarske in druge refor®1. 
V okviru tega so izrednega pomena tudi ustrezne sp®' 
membe v ustavi SR Srbije.

Vsi v SR Srbiji, sociahstičnih avtonomnih pok®3® 
nah in v SFRJ, še zlasti pa repubhški organi in org3:!

3

obeh pokrajin, so posebej odgovorni za izpolnitev 1 
naloge, sgj je uresničevanje enotnosti in sožitja v ,.
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UjeSrbiji bistvenega pomena ne le za SR Srbijo in 

stični avtonomni pokrajini, temveč tudi za uresničev' 
nje ustavne zasnove jugoslovanske federacije, za eno' 
nost ZKJ in trdnost vse države. J

Različna mnenja v zvezi z dogodki v Novem Sadu 1 , a
na široko predstavil tudi del javnih glasil. S tem, k° " 
dodajah neresnične informacije ter evforične in eI1e ki 
stranske komentarje, pa so tem dogodkom dali no sre
dramatične razsežnosti. Pri tem so slepo sledili >*sV 
jim« vodstvom ter njihovim stališčem in pogledom-

Na seji so samokri tično ugotovili, da bi moralo P®®
sedstvo CK ZKJ v skladu s svojo vlogo in odgov 
nostmi bolj odločno delovati. Glede na škodljive imP,j 
kacije dogodkov v Novem Sadu presedstvo CK ^ ..v v nuvem oauu preseasivv . i^
posebej opozarja, da morajo organi CK ZK Srbi®3
PK ZK Kosova s politično akcijo preprečiti naP®^0.
dane nove množične shode ter odhajanje v druga p*4 
Ija, saj gre za nesprejemljive pritiske in zaostrovanje 
tako hudo napetega družbenega položaja, seveda Pa ,e 
morajo ob tem tudi odločno zavzeti za učinkovit®! 
reševanje problemov na Kosovu.

So
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str
He.
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nčan je prvi del razprave o reformi gospodarskega sistema

ali smo usposobueni 
Za sodobno državo

t^Silavija usodno potrebuje 
tna°'?no 8osPociarskega siste- 
tle • r°da ponujene ji »izhodišč- 
sjsnove za reformo gospodar- 
ijSa sistema«, ki jih je izdelala 
life 3 le^os ustanovljena Miku- 
SDrvI3 ^omisiia za reformo go
zdarskega sistema, niso 
jezne, ne glede globine go- 
stiv5^6 kri26 ^ nas vse bolj 
L:slla za vrat) in ne glede ciljev, 
te Sn)0 si jih zastavili. To sta 
c>i ?jni ugotovitvi iz razprave 

izhodiščnih osnovah za refor- 
t ° gospodarskega sistema in 
Zelje v politike sprememb go- 
Podarske strukture v Jugosla- 
J1, ki jo je za konference dele- 

Z1! samoupravnih organizacij 
i, skupnosti organizirala repu- 

Užka konferenca SZDL.

podobnega je sicer ugo- 
Vg sam zv®211! izvršni svet. 
tiip 31 Pa je vprašanje, ali bo 
/jgova komisija v nadaljnjem 
SJU Pri spremembah gospodar
nega sistema upoštevala vse te- 
iot06 Pripombe, ki sta jih na 
“kurnent naslovili tržno 

operjeni stroka in javnost (če 
lamu krogu družbenopolitič- 

i organiziranosti lahko rečemo 
most). Pripomba je utemelje- 

n;’ 2lasti če upoštevamo, da ko- 
l^Ha še vedno ni razčistila ne- 

osnovnih postavk, brez ka- 
Ki1" je težko ali celo nemogoče 
jOpraviti tako pomemben do- 
j^ment, kot je sprememba go- 
^darskega sistema. Bogomir

vih, a še ne sprejetih ustavnih 
dopolnilih. Tako je bilo delo ko
misije že od začetka »obsojeno« 
na teoretsko in politično nekon
sistentnost. Slednja tudi ne daje 
odgovora na vprašanje, kaj je 
odločilnejše - ali sklepi komisi
je za reformo gospodarskega si
stema ali ustavnopravni režim.

Rezultat takšne nekonsistent
nosti so po Kovačevem mnenju 
tudi predložena uvodna gradiva 
Mikuličeve komisije. Naj ome
nimo en sam Kovačev »pogled« 
na lastninske odnose. Tu, trdi 
Kovač, ki je bil član podkomisi
je za lastninske odnose, vlada 
popolna zmeda. Lastnini pripi
sujemo ključno vlogo v reformi, 
ne da bi sploh poskušah pojas
niti, kaj skušamo napraviti 
z družbeno lastnino. Pravzaprav 
dokument družbeno lastnino

nekako »mistificira« kot držav
no lastnino. Kljub vsemu pa te
meljna kategorija, na kateri gra
dimo vso zgradbo gospodarske
ga sistema, v dokumentu ni jas
no opredeljena. Na koncu svoje 
razprave je Kovač omenil še 
skupno bojazen razpravljalcev 
na tej konferenci. Boji se, da bi 
izvedbeni zakoni, če bi bil ta do
kument sprejet s tako splošnimi 
formulacijami, kot so zdaj pred
lagane, lahko pomenil postav
ljanje povsem drugačnih ciljev, 
kot so omenjeni v »izhodiščnih 
osnovah za reformo gospodar
skega sistema«.

Nasploh so bili razpravljalo 
- med njimi velja po ostrini in 
jasnosti razprave omeniti Milico 
Ozbič, Andreja Miklavčiča, Goj
ka Staniča, Bojana Praznika, 
Viktorja Žaklja in nemara še ko

ga - v svojih ocenah doslej 
opravljenega dela Mikuličeve 
komisije za reformo gospodar
skega sistema precej bolj ostri 
kot uvodničar Jože Knez, ki je 
povzel vsebino dosedanjih raz
prav o reformi gospodarskega 
sistema.

Gojko Stanič je ponovil neka
tere temeljne zamisli iz svoje 
pred kratkim izšle knjige 
o družbenoekonomskem razvo
ju Jugoslavije (o ustavnih spre
membah in spremembah go
spodarskega sistema). Dejal je, 
da »izhodišča« ohranjajo veliko 
od naše neodgovorne države in 
nanizal je nekaj postavk, ki bi 
jih morali izpolniti, če zares ho
čemo iz krize. Po njegovem iz 
težav ni poti, če kot temeljnega 
dejavnika razvoja ne bomo upo
števali znanja, in sicer tako pri

j_'*vač, sicer tudi sam član ene 
^led podkomisij Mikuličeve 

nri-l lwlslJe> Je na Ponedeljkovi 
i rp- m, . renci takole definiral po- 

K8 (lepljivosti okvirov, v katerih
airii fef0] komisija za gospodarsko

2 jrrno: gospodarska reforma 
bhj M.°d začetka ni imela političnih 
12® r^Ilrov. do kam sme iti. To po- 

4’ raj5’ d3 niso jasni osnovni pa- 
Pni tri, znotraj katerih je mo- 

oblikovati osnovne ele-
e
bn«
Jen
jot'

St,e gospodarskega sistema,
r njaPravi oc* lastnine, upravlja- 

ice organizacije, koordinacije, 
iifl° p, Motivacije in tako naprej. 
Zfli' | tt) av tako ni jasno, v kolikšni 

»a ri.naj reforma gospodarske- 
Hj, Ostema izhaja iz sedanjih 
lastnih normativov, družbene 
o*] ne’ samoupravijanja itd. 

r°ma, koliko naj gradi na no

v(!)> j
iif
[F?)
Ijn«

poslovodenju kot v obliki sploš
ne ustvarjalnosti in če se ne bo
mo znebili razlikovanja na go
spodarstvo in negospodarstvo, 
ampak bomo ločevali organiza
cije preprosto po tem, katera 
ima in katera nima monopolne
ga položgja. Napredka ne bo, 
dokler osnovna oblika družbe
ne lastnine v naših razmerah ne 
bo personalizirana, kolektivna 
in dokler v podjetju ne bo zaži
vela hegemonija dela, ustvarjal
nosti in znanja. Izhoda ne bomo 
našli, če vladi oziroma državi ne 
bomo priznali njene pozitivne, 
torej potrebne vloge pri reševa
nju vrste vprašanj, ki jih objek
tivno lahko rešuje samo država. 
Izhoda ne bo, dokler svojih pro
blemov ne bomo reševali na na
čin in po merilih, po katerih se 
integrirajo evropski narodi itd.

Stanič je potem predlagal, naj 
bi vsa Slovenija postala eksperi
mentalna republika. Če to ne bi 
bilo sprejemljivo, pa naj bi vsaj 
občini Ljubljana Vič-Rudnik 
dovolili poskuse z ustanavlja
njem novih podjetij, ki naj bi 
zrasla na primer iz inštitutov. 
Tako bi - prvič - priznali druž
benopolitičnim skupnostim do
ločeno razvojno funkcijo, ki bi 
jo kombinirale, usklajevale ih 
razvijale skupaj z bankami in 
drugimi. Tako naj na primer ob
čina Vič-Rudnik razvija visoko 
tehnologijo in znanstveno in
tenzivna podjetja, občina Tol
min pa, če na primer želi razvija
ti ovčerejo itd.

Viktor Žakelj, podpredsednik 
RK SZDL Slovenije, se je vklju
čil v razpravo z ugotovitvijo, da 
dokument podcenjuje vlogo re
publike in pokrajin pri skrbi za 
lasten razvoj in razvoj jugoslo
vanske skupnosti. Če bomo zdaj 
zavrgli vse, kar smo doslej vloži
li v nacionalno samobitnost in 
v institucijo slovenske države 
v Jugoslaviji - podobno velja 
tudi za druge republike in po
krajini - bomo ob velik intelek
tualni in drugi kapital, ki smo 
ga razvijali zato, da bi dobili mo
tivacijski in organizacijski de
javnik pri otresanju gospodar
ske in splošne družbene zaosta
losti. Z državo, kot je opredelje
na v gradivu, se Žakelj nikakor 
ne strinja, ker, kot pravi, ostaja
mo na ravni klasične države, 
v kateri so vzpostavljene nepo
sredne povezave federalna drža
va - poslovni sistem in celo po
samezniki, v njej pa ni notranje 
razvejanosti v smislu družbeno
političnih skupnosti, kot jih 
poznamo. Pravniki bi imenovali 
takšno državo »policijska drža
va, država, ki prepoveduje«. 
V ospredje torej sili federalna 
država kot edini pravi rešitelj 
težav in tu je treba po Žaklje- 
vem mnenju na vska način raz
čistiti naslednje: ali ie res reši

tev, da republike in pokrajini 
potisnemo na smetišče zgodovi
ne ter vpeljemo državno tržni si
stem namesto samoupravnega 
tržnega gospodarstva s polno 
vlogo republik in pokrom pri 
razvoju svojega območja in Ju
goslavije? Seveda Zakljevo 
mnenje v Sloveniji še zdaleč ni 
osmaijeno. Sicer pa, kaj o refor
mi gospodarskega sistema ozi
roma o predlogu Mikuličeve ko
misije menijo sindikati v Slove
niji? Predsedstvo RS ZSS je 
o tem nedavno razpravljalo, na 
konferenci pa je sprejeta stališ
ča predstavil Janko Goleš. Po
sebej je »obdelal« povsem ne
jasno področje ugotavljanja in 
razporejanja dohodka in dobič
ka. Delavca nikakor ne bi smeli 
postavljati v najemni položaj, 
zato sindikati predlagajo, da bi 
zgradili takšen sistem družbe
nega vrednotenja dela, v kate
rem bi se cena dela, ki je vedno 
družbeni konsenz, določala 
z družbenim dogovarjanjem, 
v katerem bi sodelovala sindi
kat in zbornica. Dogovori bi se 
sklepali na ravni Jugoslavije ter 
republik in pokrajin, in sicer za 
določanje cene enote enostav
nega dela in skupnih meril za 
ugotavljanje zahtevnosti dela.
Naj nižji osebni dohodek bi se 
določal glede na raven družbe
ne produktivnosti, življenjske 
ravni ter ponudbe in povpraše
vanja po delovni sili -v republi
kah in pokrajinah. Sindikati 
zahtevajo, da se natančno izdela 
tudi sistem osebnega dohodka 
za minulo delo za delavce, ki 
delajo s sredstvi v zasebni lasti 
(soudeležba pri dobičku). Poleg 
tega sindikat vztraja pri ohra
njanju razponov pri osebnih do
hodkih tam, kjer zares delajo, 
kjer imajo perspektivo, in na
sprotno, pri izenačevanju plač 
vodilnih delavcev z delavskimi 
tam, kjer se delo zatika. Sindi
kat tudi ni zadovoljen s poglav
jem o socialni politiki, saj je po 
njegovem premalo natančen. 
Temeljno izhodišče sindikata je, 
da nezadovoljen delavec ne bo 
uresničeval reforme. Zato je to
rej treba poskrbeti tudi za njiho
vo zadovoljstvo; zakaj ne bi na 
primer sami odločali o višini 
osebnih dohodkov? Vsekakor 
pa je treba jasno ločevati social
no varstvo in socialno varnost.

Paberkovanje iz razprave na 
konferenci samoupravnih dele
gacij, samoupravnih organizacij 
in skupnosti končujemo (za po
drobnejše zapise o reformi go
spodarskega sistema bo še do
volj priložnosti) z mislijo Vik
torja Žaklja: trg je podstat za 
sodobno državo. Toda sprašuje
mo se, ali si Jugoslavija takšno 
državo v resnici želi in ali jo za
res zmore oblikovati?

Boris Rugelj
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Družbene dejavnosti in
STRAH PRED DRŽAVNIM 
SKRBNIŠTVOM

2a VnTudi pri obširni obravnavi programa ukrepov za raz- 
'■$i „ 4 svobodne menjave dela na področju družbenih dejav- 

u s*i v SR Sloveniji je predsedstvo RS ZSS vztrajalo pri 
f *4anju nadaljnjega razvoja družbenih dejavnosti v več 
gjpah. Kot je zahtevalo že v razpravi o poročilu republi- 

w ^ izvršnega sveta o tej problematiki pred dobrim 
^Secem, še naprej vztraja pri tem, da uskladitveno 

VR sc i sredstev sisov družbenih dejavnosti povežejo 
tie i«V^° Projekcijo sredstev sisov materialne proizvod-
^ in s proračunsko porabo.

noH

sti k ev družbenih dejavno- 
začasno, saj po prvot- 

bi?,. Predlogu sindikati ne
•or J Priporočali delegatom niti 
pl>- n-ia o tej bilanci niti so-Crl rj _ • *» —• w J AAAUA OV*

Prorač^ rel:)alansu zveznegaouna.

s0 -.^ališčih in zahtevah, ki
Siaviih Zapisau v štirih po'strni- V ln obsegajo osem 
tieip r besedila, so podrob- 

Vdelali poglede sindi

katov na problematiko druž
benih dejavnosti. Čeprav 
v sindikatih menijo, da pro
gram ukrepov, ki jih predla
ga izvršni svet, načeloma za
dostuje za konec prve faze 
obravnav v slovenski skupš
čini, pa poudarjajo, da raz
prave o družbenih dejavno
stih na osnovi predloženih 
gradiv v skupščini še ni mo
goče končati. Osnovna zah
teva sindikata, da v vseh 
družbenih dejavnostih opre
delimo strategijo njihovega 
razvoja, v tem trenutku pa 
zlasti strategijo družbenega

standarda v posameznih de
javnostih in na njem teme
lječe vsebinske, organizacij
ske in druge ukrepe, še ni 
uresničena. Brez tega pa ni 
mogoče sprejemati nobenih 
dolgoročnih ukrepov, zato 
bi morali to celovito razpra
vo v skupščini opraviti je
seni.

V sindikatih odločno na
sprotujejo jasno izraženi na
meri, da bi svobodno menja
vo dela oziroma možnost de
lavcev, da odločajo o prido
bivanju in razporejanju do
hodka, o celotnem družbe
nem razvoju na osnovi svo
jih in skupnih potreb, inte
resov in možnosti, skrčili na 
minimum. Sindikat nikakor 
ne pristaja na predloge, ki 
samoupravno urejanje od
nosov v interesnih skupno
stih vračajo pod okrilje drža
ve. Menijo, da s temi predlo
gi posegamo v temelje svo
bodne menjave dela in sa

moupravne interesne orga
niziranosti, kar v naslednji 
fazi pomeni odpravljanje ta
ko svobodne menjave dela 
kot samoupravnih interes
nih skupnosti.

Med vrsto stališč, ki se 
opredeljujejo do sistemskih 
ukrepov, moramo omeniti 
še odnos do oblikovanja 
skupnih zbirnih računov. Po 
mnenju sindikatov njihovo 
oblikovanje lahko pomeni 
obliko operativnega zago
tavljanja finančne likvidno
sti in racionalne porabe 
sredstev, ne sme pa pomeni
ti odločitve o prihodnji sa
moupravni interesni organi
ziranosti. Pri tem je treba 
omeniti tudi odločno zahte
vo po oblikovanju in razvoju 
informacijskih sistemov za 
spremljanje uresničevanja 
svobodne menjave dela. Iz 
sedanjih razdrobljenih in 
nepopolnih je treba obliko
vati učinkovit in celovit

družbeni podsistem infor
miranja za družbene dejav
nosti in socialni razvoj. Ta 
sistem mora biti v celoti do
stopen vsem družbenim 
subjektom, ki imajo naloge 
na tem področju, in ne more 
biti vezan samo na upravne 
organe, interesne skupnosti 
ali druge nosilce.

Med drugimi stališči 
— o njih bomo še podrobne
je pisali - n^j spregovorimo 
še o zahtevi po opredelitvi 
razvoja posameznih dejav
nosti in ravni družbenega 
standarda. Sedanje progra
me je treba oceniti z vidika, 
kaj pomenijo za posamezni
ke, družbo in njen razvoj, ter 
opredeliti tisto, kar moramo 
skupno zagotavljati vsake
mu posamezniku, tisto, kar 
je lahko specifični interes, 
tisto, kar spada v osebno po
rabo, in tisto, kar je mogoče 
oziroma nujno opustiti.

Le opredelitev skupnega, 
posebnega in posamičnega 
je lahko osnova za načrtova
nje drugih ukrepov. Eden iz
med najpomembnejših je 
opredelitev načina zagotav
ljanja sredstev za izvajanje 
teh programov. Pri zagotav
ljanju sredstev ne more biti 
izključno merilo samo po
treba po uskladitvi z razpo
ložljivimi sredstvi, marveč 
je potrebna tudi hkratna 
presoja o različni naravi 
družbenih dejavnosti in nji
hovih programov ter o nji
hovem pomenu za družbeni

razvoj. Svobodna menjava 
dela bo vsekakor zagotavlja
la sredstva za programe, ki 
uresničujejo pravice in inte
rese delovnih ljudi in obča
nov, ki so pomembni za sku
pen razvoj. Sem vsekakor 
spadajo znanje, zdravje, za
poslitev in socialna varnost, 
seveda pa ne programi teh 
dejavnosti v celoti, temveč 
le tisti del, ki bo opredeljen 
kot družbeni standard.

Po mnenju sindikatov pa 
moramo biti zlasti previdni 
pri predlogih glede partici
pacije občanov. Predsed
stvo je opozorilo, da so se že 
pojavili nekateri nesprejem
ljivi predlogi za uvedbo par
ticipacije za storitve, ki so 
obvezne sestavine progra
mov (ekskurzije v srednjih 
šolah na primer), za zakon
sko določene pravice upo
rabnikov in za storitve, ki ni
kakor ne pomenijo zgolj 
osebne porabe.

I. Ž-
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Predsedstvo RS ZSS

PROGRAM DELA MORA PISATI 
TUDI ŽIVLJENJE

Na seji predsedstva repu
bliškega sveta Zveze sindi
katov Slovenije se je vnela 
dokaj ostra razprava, pove
zana z nalogami sindikata, 
sprejetimi na razširjeni seji 
republiškega sveta. Člani 
predsedstva so bili sicer raz
meroma zadovoljni z naloga
mi - te so bile pri zagotavlja
nju socialne varnosti tudi 
dokaj konkretno oblikovane 
- precej pa so kritizirali os
nutek sklepov, ki obravna
vajo sam sindikat. V njem je 
sicer nakazana pot za vse
binsko, organizacijsko in ka
drovsko prenovo zveze sin
dikatov, ki govori predvsem 
o pravici sindikata, da je tre
ba upoštevati njegovo mne
nje pri sprejemanju za de
lavce najpomembnejših od
ločitev, tistih torej, ki zade- 
Vcgo njegov družbeno-eko- 
nomski položaj, in celo zah
teva, da bi imel sindikat pra
vico veta pri sprejemanju 
takšnih odločitev.

To zahteva seveda tudi 
strokovno in politično uspo
sobitev sindikata in njegovo 
samostojno delovanje v poli
tičnem sistemu, zlasti pri 
obravnavanju in sprejema
nju samoupravnih in dele
gatskih odločitev, bržkone 
pa tudi razmislek o oblikah 
in metodah dela. Dosedanje 
preveč forumsko delovanje 
sindikata na vseh ravneh na
mreč krni njegovo akcijsko 
moč pa tudi pretok pobud, 
zahtev in usmeritev med

članstvom in vodstvi, ter na
robe. V tem smislu imajo 
kajpak posebno veliko od
govornost vodstva in organi 
sindikata, razmisliti pa bo 
treba tudi o dosedanji vlogi 
sindikatov dejavnosti in nji
hovih odborov pri uresniče
vanju in usklajevanju intere
sov delavcev. Sindikati de
javnosti morajo postati sa
mostojnejši in odgovornejši 
pri uresničevanju dogovor
jene politike, zlasti pa kot 
nosilci strokovnih rešitev 
v posameznih dejavnostih 
za urejanje družbenoeko
nomskega položaja delav
cev. Med stvarmi, ki so ne
katere razpravljalce najbolj 

razvnele- in očitno je to ena 
izmed redkih konkretnih 
točk iz pripravljenega gradi
va - je tudi naloga, da teme
ljito preučijo smiselnost in 
potrebnost nadaljnjega ob
stoja medobčinskih svetov 
Zveze sindikatov Slovenije; 
predvsem je treba te svete 
deprofesionalizirati in najti 
ustrezne oblike neposredne 
povezave med republiškim 
in občinskimi sveti Zveze 
sindikatov.

Kopica nalog čaka sindi
kate tudi pri uveljavljanju 
družbenopolitičnega in go
spodarskega sistema, zlasti 
na področju socialnega raz
voja ter socialne politike, 
o čemer sta predsedstvo in 
tudi republiški svet že več
krat razpravljala. Tako lah
ko rečemo, da mu na tem

področju ne manjka ustrez
nih stališč in tudi delovnih 
usmeritev. Člani predsed
stva so predlaganemu os
nutku nalog, ki ngj bi bile 
rezultat dogovora na razšir
jeni seji RS ZSS, očitali, da 
so premalo konkretni in jas
ni. Menili so, da je doku
ment premalo mobilizacij
ski in da ga bo potrebno do
graditi. Miha Ravnik, pred
sednik republiškega sveta, 
je v odgovoru na očitke po
sameznih članov predsed
stva poudaril, da zvezi sindi
katov ne manjka stališč in 
usmeritev za delo, vendar se 
vse, za kar so se dogovorili, 
prepočasi uresničuje, marsi
kaj pa je glede na sedanje 
družbene in gospodarske 
razmere in glede na predvi
dene spremembe v gospo
darskem sistemu treba po
novno preučiti. Pri tem mo
rajo predvsem v občinah in 
temeljnih samoupravnih 
okoljih oblikovati jasne na
črte dela, ki morajo odsevati 
potrebe in hotenja delavcev 
v tistih okoljih, saj nikakor 
ne moremo več čakati samo 
na to, kaj bo sprejeto v repu
bliki. Prav zato bodo v drugi 
polovici avgusta in začetku 
septembra pripravili regij
ske posvete sindikalnega 
političnega aktiva, ki morajo 
biti priložnost za temeljito 
izmenjavo mnenj o vseh ak
tualnih vprašanjih sindikal
nega dela, za oblikovanje 
konkretnejših akcijskih na
črtov dela v občinah in os-

Predsedstvo se je sez
nanilo tudi s težkim 
gmotnim položajem 
v tozdu Delavska enot
nost. Dosedanji vršilec 
dolžnosti direktorja in 
glavni urednik Delavske 
enotnosti Franček Kav
čič je predsedstvo sezna
nil s prizadevanji za sa
nacijo tozda, razmišljal 
tudi o najbolj črni razli
čici, torej o stečaju, in 
pri tem opozoril, da stro
kovne službe in poslo
vodstvo ČGP Dela pri
pravljata sanacijski pro
gram za delovno organi
zacijo kot celoto in v tem 
okviru tudi za tozd. 
Predsedstvo je predlaga
lo delavskemu svetu 
tozd Delavska enotnost, 
da imenuje za novo vr
šilko dolžnosti direktor
ja Alenko Mišič, novi
narko, sedaj zaposleno 
na Gospodarski zbornici 
Slovenije.

novnih organizacijah, pa tu
di o doslednem izvajanju 
sprejetih dogovorov v druž
beni praksi. ,, ..

STALISCA IN 
PREDLOGI

1

v zvezi s težkim finančno- 
materialnim položajem tozda 
Delavska enotnost

1. Predsedstvo republiškega sveta ZSS zahteva od ČGP Del°’ 
daje treba zagotoviti nemoteno opravljanje vseh tistih dejavno
sti v tozdu Delavska enotnost, za katere je na podlagi
o ustanovitvi in samoupravnega sporazuma medsebojnih raz
merij med ustanoviteljem in izdajateljem Zveza sindikatov Slo
venije kot ustanovitelj zainteresirana. To pa so:
- časopis Delavska enotnost,
- založniška zbirka Knjižnica sindikati, dogovorjeni de* 

zbirke Družboslovje in Aktualna tema,
- dejavnost Centra DE za obveščanje v združenem delu,
- časopis Delavec v SOD

ter revija Naš delavec, katere soustanovitelj je RS ZSS skupki 
z RK SZDL.

2. Predsedstvo republiškega sveta ZSS ocenjuje, da se samo
upravni sporazum med delovno organizacijo Delo in tozdom 
Delavska enotnost ni uresničeval v celoti. Zato bo treba 
v nadaljnjih aktivnostih jasno opredehti odgovornost, ne sam® 
v tozdu, temveč tudi v delovni organizaciji.

3. Predsedstvo republiškega sveta ZSS meni, da je treba 
takoj sprejeti ukrepe, ki naj preprečijo nadaljnje izgube v tozdu 
Delavska enotnost. Pri tem popolnoma podpira stališča ui 
predloge delavskega sveta tozda Delavska enotnost v razširjeni 
sestavi. Hkrati predsedstvo podpira sklep predsedstva 
SZDL, da v ČGP Delo takoj pripravijo in sprejmejo sanacijski 
program za vso delovno organizacijo.

4. Predsedstvo republiškega sveta ZSS meni, da se lahko 
začne celovito reševanje položaja v tozdu Delavska enotnost 
šele, ko bodo pripravljene ugotovitve in poročila službe druž
benega knjigovodstva, komisij in drugih ocen ter analiz. Pred
sedstvo RS ZSS vztrgja pri tem, da je lahko odprodaja poslov
nih prostorov tozda Delavska enotnost v Ljubljani na Celovški 
43 šele skrajni in zadnji ukrep, prej pa je treba izkoristiti vse 
druge možnosti sanacije. V primeru prodaje mora ČGP Delo 
prej zagotoviti osnovne pogoje za poslovanje tozda Delavska 
enotnost in o tem obvestiti Zvezo sindikatov Slovenije.

5. Predsedstvo republiškega sveta ZSS zahteva, da v pristoj
nih samoupravnih organih v ČGP Delo in tozdu Delavska 
enotnost zagotovijo dosledno uveljavljanje odgovornosti vseh, 
ki so kakor koli odgovorni za nastali položaj.

H

Radničke novine, glasilo Zveze sindikatov Hrvaške, so se 
lotile pogovorov o sindikatu danes. Pobuda za zapise na to 
temo je nastala v sindikalni šoli Josip Gazi, kjer je bila 
osrednja tema razprava o vlogi jugoslovanskih sindikatov

v današnjih družbenih razmerah in o aktualnih vprašanjih, 
ki se jih mora v reformnih prizadevanjih lotiti ta 
organizacija delavcev. Dr. Slaven Letica je prvi sogovornik 
na to temo v uredništvu Radničkih novin.

Dr. Slaven Letica: O potrebnih reformah in sindikatu

GLOBALNA
RAZREDNA ZAVEDNOST

Radničke novine: Na okrogli mizi Sindi
kat danes ste načeli tezo, da je pri nas 
potrebna radikalna prenova globalne 
družbene sestave in tudi sindikata. V ka
terem smislu?

Slaven Letica: V Jugoslaviji je doslej 
prevladovala metoda uveljavljanja social
nih sprememb, ki jo lahko imenujemo re- 
formizem. V zadnjih štiridesetih letih smo 
izvedli šestdeset različnih reform. Kljub to
likim formalnim reformam pa se globalna, 
družbena sestava ni bistveno spremenila, 
niti se niso spremenili odnosi v razporeditvi 
družbene moči.

Očitno je, da globalne družbene sestave 
ni več mogoče spremeniti z reformami kot 
metodo socialnih sprememb, zatof ker so 
bile reforme ne samo v Jugoslaviji, temveč 
tudi v večini socialističnih držav, obsojene 
na neuspeh. Treba bi bilo torej uporabiti 
sodobnejše metode socialnih sprememb, ki 
bi spremenile globalno družbeno sestavo.
Pri tem mislim predvsem na spremembo 
gospodarske, pa seveda tudi politično-insti- 
tucionalne strukture, in to tako, da Li se 
jugoslovanski politični, gospodarski in so- 
ciokulturni sistem nekako približal siste
mom sodobnih držav v Zahodni Evropi in 
Severni Ameriki. Takšna smer sprememb 
bi lahko pokazala tudi optimalno razvojno 
pot jugoslovanskih sindikalnih organizacij. 
Ce bi prišlo do funkcionalnega prečiščeva
nja, torej če bi institucije dobile družbene

funkcije in vloge, ki jih imajo v sodobnih 
državah in pravnih sistemih, bi verjetno tu
di sindikat dobil tiste družbene funkcije in 
vloge, ki bi mu zagotovile predvsem učin
kovitost in vlogo v političnem, gospodar
skem in upravnem sistemu v celoti.

Radničke novine: Sindikat je pri nas po 
našem normativno-institucionalnem mo
delu »vgrajen« v institucije političnega 
sistema. Trdite, da mu to ne pomaga pri 
izražanju avtentičnih interesov delavcev, 
ker imamo pri nas krizo tradicionalnih 
institucij v družbi?

Slaven Letica: Ne samo politične, tudi 
družbene institucije v Jugoslaviji so izgubi
le svojo subjektiviteto. V sodobnih družbah 
temelji eksistenca na primer na nekaterih 
tradicionalnih institucijah, kakršne so dru
žina, šola, verske in sindikalne organizacije, 
različne politične organizacije itd. V Jugo
slaviji pa je vse to s časom, zlasti tradici
onalne organizacije - družina, sosedstvo, 
lokalna skupnost itd. - izgubilo svoj druž
beni pomen, socializatorsko funkcijo in 
sploh kakršno koli mesto v načinu življenja 
in v družbeni organiziranosti. Zato seje vsa 
organiziranost zasebnega gospodarskega in 
družbenga življenja preprosto preusmerila 
na nekakšne družbene, v resnici pa biro
kratske mehanizme in organizacije. Velike
ga potenicala, ki so ga imele te tradicional
ne institucije, danes ne izkoriščamo, tiste 
institucije pa, ki bi morale nadomestiti

funkcije tradicionalnih institucij, tega ne 
delajo dobro, tako da imamo danes v siste
mu pravcate črne luknje. Takšna luknja je 
na primer skrb za starejše ljudi ali skrb za 
otroke; ta je iz sfere družine in lokalne 
skupnosti nominalno prenešena v nekakš
ne velike ustanove - domove za ostarele, 
otroške vrtce, šole itd.

Radničke novine: Mar se prav sindikat 
danes ne poskuša vrniti k nekaterim svo
jim avtentičnim izvorom?

Slaven Letica: Da, res je tako. Kar zadeva 
to, se zavzemam za politično oziroma bolje 
rečeno, za ideološko razbremenitev sindi
kata. Prav zdaj so na dnevnem redu nekate
re zahteve, ki so formalno v prid tezi, da si 
sindikat želi prilastiti nekatere nove druž
bene vloge oziroma funkcije. Vendar pa ni 
nujno, da sta ta procesa v nasprotju. Sindi
kat bi moral omejiti svoje funkcije na tradi
cionalne sindikalne funkcije, pri tem pa po
večati svojo družbeno moč in učinkovitost. 
Da bi to zmogel, pa bi morda moral poveča
ti nekatera formalna pooblastila, na primer 
navzočnost v skupščinskem sistemu, pravi
co veta v nekaterih pogajalskih (dogovor
nih) družbenih procesih itd. To torej ni nuj
no, da bi bilo navzkriž z globalno tezo o nuj
nosti, da se sindikat razbremeni praznih 
»političnih« opravil, forumskega dela, se
stankovanja, razpravljanja o globalnih sve
tovnih vprašanjih, ki organizacijo sindikata 
sicer lahko zadevajo, lahko pa tudi ne.

Sicer pa je to v Jugoslaviji splošen Pr°' | 
blem; praktično vse družbenopolitične or 
ganizacije razpravljajo o temah in dilem3!1’ 
ki jih popolnoma nič ne zadevajo, in j 
počnejo na zelo abstraktni ravni, ki je taft 
rekoč neoprijemljiva za vse posameznih 
na takšnih sestankih. Zato postajajo lju®h 
frustrirani, množično bežijo od takšni 
oblik dela, postajajo apatični itd.

Radničke novine: Ponudili ste štiri 
Ine tipske modele, ki označujejo naC 
elovanja sindikata na mikro in i®311 
avni. Za kaj bi to sindikat lahko up ^ 
abil? ’ ie-

1 v*Slaven Letica: Idealni tipi so Webr°^ 
intagma. Ti ne pomenijo nobenega sta ^

ekin«1ličnega povprečja, niti povprečja nekih al: 
omenov. To so čiste miselne abstrakcij'. ‘VI

se uporabljajo pri razmišljanju ali P 1 ^ 
: njimi lahko nato PrirI1 ^zpravljanju, in z njimi lamco naiu f— 

mo konkretno stvarnost. Ponudil f ^ 
ealne tipe, v katerih je mogoče definu J st 
ogo in funkcijo sindikata v vsaki konk n 
družbi. Seveda sindikalna organiza ^ e 

kjer ne bo idealno ustrezala nobenemu/v m 
h tipov, temveč bo od vsakega med nj 
ela po kakšen element. j.
Prvi idealni tip sem imenoval revoiu^ 
arno-prevratniški model, pri katerem 
iHilrnt ntrlaša nrcdvsom — skozi Pr0<: i,tndikat oglaša predvsem 

meralnih ali splošnih stavK - koi s«^dei 
obalnih družbenih reform. Takšen mo
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No, z muz’ko se da kar dobro zaslužiti! Ko bom velik, bom nastopal takole kot Tomaž

Lorenz (levo) ali pa kot Jerko Novak

Poletni motivi

KORAJŽA
VELJA

»Vremena Kranjcem se jasnijo«, so naši velmožje 
pogruntali že za časa Ilirskih provinc. Kaj takšnega, 
kar smo zabeležili med sprehodom po Čopovi ulici 
v Ljubljani, pa smo doslej doživeli samo v Parizu ali 
v kakšni večjih evropskih prestolnic. V objektiv 
nam je »padel« nadebudnež, ki jo že kmalu kani 
ubrati po Lorenzovih poteh in tako pomagati pri 
kulturnem oživljanju starega mestnega jedra. Po
glejmo!

Foto: 
Sašo Bernardi

v*.

W^okracijah pred več kot sto leti. V neka 
i m ''n ^ščanskih družbah so poskušali tud 

n- sitiaXe^em času na tak način delovati skoz 
jjčikalno gibanje. To se je zgodilo na pri 

j jev vvVeliki Britaniji, ko je sindikat rudar 
.0v31 vre?acel generalno stavko in poskušal taki 
tat'" ža * vlado oziroma spremeniti splošno dr 
a fe- aij. Politiko thatcherskega modela soci 
cije, k]a .?e°bčutljive globalne politike v mode 

pri lcrie politike državne blaginje z veliki 
s°cialnimi programi.

ira;; st^v]?n*čke novine: Ali lahko naraščanji 
:ret Dr nas’ °^liajanje delavcev na ulici 
icija reafir Skupščino razumemo kot posku 
n od Diširi111 ac^e tega revolucionamo-prevrat 
jjrrii Rega modela sindikata?

uci'
ise
:es«

ss
0

cjay aven Letica: Na te stavke moramo gl< 
Prea ^ na družbenega obredja. D 
ng^.česetimi leti je bil v navadi vsakoc 

družbeni obred, ko so ljudje prihaja 
I so jr^c^organizirano; bili so motivirani, kf 
°lro?ek ^ dan plačan, kot da bi delal 

1 Pa so imeli prost dan, da so pričaka

politike. Danes je prav narobe: delavci od
hajajo pred Skupščino, politiki pa se orga
nizirajo, dobivajo proste dneve - da jih pri
čakajo? To na simbolični ravni pomeni ne
kakšen kulturni premik naprej. Torej, na
mesto destruktivnega, skoraj poganskega 
obreda blagoslavljanja politikov imamo 
zdaj blagoslavljanje in prispevanje žrtve de
lavcem. Toda delavci so racionalni. Spozna
li so, da je to učinkovit mehanizem za iz
boljševanje njihovih pravic.

Če bi imeli sindikalni voditelji na Zahodu 
takšen položaj, kot ga imajo sindikalni vo
ditelji v Jugoslaviji, bi bili navdušeni, saj 
lahko z ustavitvijo dela za dve uri ali odho
dom pred Skupščino dosežejo povišanje 
dnevnega zaslužka za 50 in celo 100 odstot
kov. Da bi takšen cilj dosegla sindikalna 
stavka v Zahodni Nemčiji ali na primer 
v Veliki Britaniji, bi se njeni rezultati merili 
v povečanju dnevnega zaslužka dva do tri
odstotno itd. Delavci so spontano dojeli, da 
je vlada tako rekoč obglavljena, prestrašena 
in da poskušajo vsaki zahtevi na vse načine 
ugoditi.

Radničke novine: Ali se lahko predvidi 
prihodnost takšnih akcij v smislu predla
ganja globalnih zahtev?

Slaven Letica: To je položaj, za katerega 
prihodnosti ne moremo predvideti. Značil
no je, da vse te individualne stavke nimajo 
kakšnih globalnih implikacij. Delovni raz
red in njegova sindikalna organizacija se 
drobita, tako da sploh ne moremo priča
kovati, da bi bila v Jugoslaviji v doglednem 
času generalna stavka. Pričakujemo lahko 
samo množične majhne stavke.

Radničke novine: Ali to s sociološkega 
stališča pomeni, da pri nas ni razredne 
solidarnosti ali razredne zavednosti de
lavcev?

Slaven Letica: Pri nas je prišlo do hipe- 
rinstutionalizacije družbe. Imamo množico 
majhnih institucij, ki politično niso osveš
čene, tako da se vsi osnovni konflikti doga
jajo na mikro ravni. Tako je klasični kon
flikt med delodajalci in delavci, ki je v meš
čanski družbi globalen prav zaradi družbe
nega delovanja sindikata, pri nas parcialen 
in se kaže kot spopad delavcev in upravne 
strukture. Nimamo subjekta, ki bi ta polo
žaj delavcev osvestil in ga poskušal poveza
ti z globalnimi družbenimi procesi. Prvi ko

rak za sindikat bi bil celovito razredno 
osveščenje, toda celovite sindikalne organi
zacije delavcev si pri nas skorajda ne more
mo zamisliti. Gre za globalno-kolektivno- 
dogovomi ali partnerski model, pri kate
rem so dana vsa pravila igre in pri katerem 
je osnovna funkcija sindikata socialno in 
ekonomsko varstvena funkcija. Sindikat je 
v dognanem kolektivno dogovornem polo
žaju glede na sindikat delodajalcev prav 
tako v ritualiziranem sistemu, v katerem se 
nenehno obnavlja kolektivno dogovaijanje. 
Tu se ve, na primer, kdaj se dogovarjanje 
začne, kakšen je začetni dogovorjeni polo
žaj predstavnikov delavcev in delodajalcev.
Predstavniki delavcev navadno v prvem 
krogu dogovarjanja postavljajo maksimal
ne zahteve: nizke norme, visok dnevni za
služek, predstavniki delodajalcev pa, na
sprotno, izražajo togost. Ta začeten položaj 
je socialno zelo pomemben, ker je treba 
delavski množici pokazati, da so socialni 
funkcionarji lojalni in da so se pripravljeni 
boriti za interese delavskega razreda, če
prav se zavedajo, da bodo v nadaljevanju 
dogovarjanja svoje zahteve polagoma 
zmanjševali in da bodo popustili tudi delo
dajalci, kar bo naposled privedlo do fair 
play kompromisa, ki bo sprejemljiv za obo
je. Takšen sindikat v meščanskih družbah 
ima danes pomembno stabilizacijsko vlo
go: bojuje se za interese delavcev pa tudi za 
ohranjanje statusa quo v globalnih družbe
nih odnosih.

Radničke novine: Pred kratkim ste izjavi
li, da se je naš sindikat pogosto izneveril 
svoji tradicionalni funkciji, saj se je boje
val proti interesom delavcev?

Slaven Letica: Gre za to, da je sindikat 
nastopal kot institut socialnega nadzora 
spoštovanja nekaterih družbeno-politično- 
ideoloških norm. In tako je vedenje delav
cev ocenjeval v njihovem imenu. Omenjal 
sem primere, kijih izkušnje popolnoma po
trjujejo in so povsem neovrgljivi, da so ju
goslovanski sindikati edini sindikati v sve
tu, ki so se v zadnjih desetih letih energično 
bojevali proti tradicionalnim delavskim, to
rej klasičnim interesom: za manjše plače 
v imenu stabilizacije gospodarstva, proti 
pravici delavcev do odstotnosti z dela zara
di bolezni itd., namesto da bi se bojevali za 
tradicionalne interese in da bi prepustili boj 
za »višje« družbene interese drugim. Ta so- 
cialno-nadzorna funkcija sindikata je bila

najmočnejša pri izvajanju zakona o združe
nem delu, kjer je sindikat po moje odigral 
zgodovinsko destruktivno vlogo ker je silil 
delavce, da izvajajo zakon, ki je v nekaterih 
svojih odredbah vplival na poglabljanje 
ekonomske krize v Jugoslaviji.

Radničke novine: Nova možnost v delova
nju sindikata je alternativni samoupravni 
model. Vi ste ga ocenili kot mistifikacijo. 
Zakaj?

Slaven Letica: Sam o tem lahko samo 
špekuliram. Morda bi bil ta samoupravni 
model sindikalne organiziranosti, ki bi imel 
v enem majhnih segmentov nekatere pre- 
vratniško-revolucionarne ambicije, v svo
jem največjem delu pa kolektivno-dogovor- 
ne funkcije. Tu bi imel sindikat klasično 
funkcijo varstva klasičnih delavskih intere
sov in bi morda, vendar v najbolj omejenem 
smislu, obdržal socialno-nadzorne funkcije 
oziroma funkcije doseganja primarne moti
vacije delavcev za uresničevanje nekaterih 
projektov družbenih sprememb, za katere 
sindikat meni, da jih je vredno uresničiti.

Skoraj devetdeset odstotkov delovanja 
sodobnih sindikatov v meščanski družbi 
poteka na mikro ravni in samo deset odstot
kov na forumski, tako imenovani politični 
ravni. Pri nas je v procesu politizacije sindi
kata prišlo do obrnjenega razmerja, tako da 
je osemdeset odstotkov sindikalnih tem ve
zanih na politično makro raven in samo 
dvajset odstotkov na mikro raven. Delova
nje sindikata je povezano s tradicionalnim 
sindikalnim obredjem in nekaterimi tradi
cionalnimi sindikalnimi nalogami, na pri
mer s preskrbo ozimnice, nekaterimi olajša
vami itd. Vedno sem menil, da so te funkci
je sindikata, naj je to nepoučenim videti še 
tako smešno, za sindikalno članstvo veliko 
pomembnejše od forumskih ravni. Sindi
kat bi se moral danes potruditi in določiti 
novo funkcijo osnovne sindikalne organiza
cije ter odnos med upravljanjem, samou
pravljanjem in sindikalnim odločanjem. 
V današnjem položaju je ta odnos popolno
ma nedefiniran, vloge niso razdeljene, pra
vil ni in zato prihaja do popolnoma neureje
nega stanja, v katerem ad hoc nastajajo ne
kakšne interesne koalicije, navadno po ka
drovskih ali kakšnih drugih iracionalnih 
merilih, pa se zato vloga sindikata izgublja 
in postaja do krgja obrobna.

Marijan Lekič 
iz Radničkih novin



Letovišče slovenskih železničarjev na Crvenem vrhu 
je vsako poletje zelo dobro obiskano i

ŽIVAHNO OD JUNIJA DO 
KONCA SEPTEMBRA

Bogatejši za novo asfaltno cesto, s telefonom pa še 
vedno nič. Najbližji je v Savudriji, to pa je razmeroma 
daleč.

ke. Skratka, letos na Crvenem 
vrhu ne bo vzroka za slabo vo
ljo, če bo le vreme kolikor toli
ko, in zdi se, da bo.

Slovenski železničaiji imajo 
vrsto počitniških naselij in do
mov. Se največ jih je ob moiju, 
saj si večina delovnih ljudi želi 
vsaj enkrat na leto za nekaj dni 
na moije in pod vroče sonce. 
Zato si naši železničarji tudi da
nes, pri nenehnem zategovanju 
pasov, še lahko privoščijo dober 
teden kopanja najcenejše, zlasti, 
če si človek lahko sam priprav
lja hrano in izdatke prilagajanja 
svojemu žepu. To možnost ima
jo tudi železničaiji na Crvenem 
vrhu v bližini Savudrijskega rta. 
Svoje počitniško naselje z 52 
stanovanji in 199 ležišči so si 
zgradili pred sedmimi leti in s to 
naložbo, ki se jim danes še kako 
dobro obrestuje, zadeh v polno. 
Vsekakor so imeli srečo tudi 
s projektantom, saj je življenje 
v lepih vrstnih hišicah, nekaj 
deset metrov nad moljem in 
s pogledom na bližnji Portorož 
in piranski polotok, zares prijet
no. Tudi zelenje se je že bujno 
razraslo, predvsem po zaslugi 
prizadevnega Miloša, ki v tem 
počitniškem naselju skrbi za to, 
da se imajo dopustniki lepo in 
da jim, če je potrebno, priskoči 
na pomoč.

trov vselej prašne in luknjaste 
makadamske ceste...«

Tako kot na vsej zahodni oba- 
li Istre je bilo lani tudi na Crve
nem vrhu precej negodovanja 
zaradi pomanjkanja vode. Morje 
sicer ni usahnilo, toda vodovod
ne pipe so bile vse predolgo su
he, kar je ljudi s slabšimi živci 
spravljalo v pravi obup. Vse ka
že, da se letos to ne bo ponovilo,

»Kdgj zapiramo in končujemo 
sezono? Formalno konec sep
tembra, toda če bodo ljudje že
leli, lahko še malo potegnemo,« 
pravi Miloš Pavičič. »Ker večina 
naših delavcev ne more niti po
misliti na počitnice v hotelu, 
zna biti povpraševanje po tu
kajšnjih zmogljivostih tudi po 
glavni sezoni večje, kot je bilo 
prejšnja leta...«

Akcija Iščemo dobrega 
gospodarja že rojeva sadove

PRISPEVEK K PRENOVI'

Miloš Pavičič

saj je vode zdaj v Istri dovolj, 
zgradili pa so tudi nove zbiralni- Besedilo in sliki: 

Andrej Ulaga

Pogled z letovišča sloven
skih železničarjev na Crve
nem vrhu med Kan e gr o in 
rtom Savudrijskega poloto
ka se širi od Sečoveljskih 
solin do velike marine 
v Luciji, Portoroža in sliko
vitega Pirana.

»Letošnje prve goste smo 
sprejeli že za prvomajske praz
nike, potem je sledil mesec za
tišja, nato pa se je v začetku ju
nija začela sezona. Zdaj je vse 
zasedeno in če bi imeli še več 
stanovanj, bi bila polna tudi ta,« 
ugotavlja Miloš Pavičič. »Pov
praševanje je namreč večje od 
ponudbe. Letovišče je tako re
koč na robu Slovenije, kar je 
zaradi današnjih plitvih žepov 
dokaj važno. Poleg tega imajo 
dopustniki tu vse, kar potrebu
jejo. Hišice so sodobno oprem
ljene, imamo trgovino, razne 
možnosti za poletno rekreacijo, 
le telefonsko zvezo še vedno po
grešamo. Najbližja govorilnica 
je v Savudriji, kar ni tako blizu, 
če človek nima svojega prevoz
nega sredstva. Nadvse pa smo 
zadovoljni, da smo od lanske je
seni bogatejši za asfaltno cesto, 
ki je zamenjala nekaj kilome-

Zakaj se Celjani nočejo masirati?

BRBOTANJE NA LAVI

črt, v katerem je lepo vrisana 
gostilna s poldrugim stotom se
dežev in štirimi parkirnimi pro
stori.

Razgrnitev spremenjega zazidalnega načrta celjske 
soseske Lava odpira novo žarišče nezadovoljstva tam
kajšnjega občinstva. Kaže, da najodgovornejši v občini 
še nimajo dovolj sporov na Dobrni (zaradi trgovine), na 
Tremarju (zaradi čistilne naprave), v Čreti, Trnovljah, 
Bukovžlaku in na Teharjih (zaradi nevarne onesnaženo
sti ozračja in zemlje), v lastni upravi (zaradi medsebojnih 
nestrpnosti), da zdaj netijo špetir zaradi ene same ošta
rije ...

Taktika oblasti in manever sta 
pravšnja in vredna načrtovalca, 
kije imel očitno pred očmi ome
njeno spalno naselje, ki se v teh 
soparnih dneh ne bo dodobra 
prebudilo iz dremavosti in do
pustniške razredčenosti, pa bo 
»razgrnitev« mimo, zakonu bo 
zadoščeno in gostilna na predvi
denem mestu.

Spor upravičeno pretrese vsa
kega kolikanj klenega Slovenca 
in Štajerca posebej; kako je na
mreč sploh lahko katerikoli 
mož, ki da kaj nase, proti novi 
gostilni!

Na prvi pogled nepomemben 
spor, ki ne bi zaslužil pozornosti 
Celjanov in širše javnosti, če ne 
bi spet odgrnil delček slike celj
skih odgovornih mož in njiho
vega neodgovornega početja 
- kršenja dogovorov in zaprav
ljanje družbenega denarja.

Da se takoj izognemo nespo
razumom in zameram, naj pove
mo, da tudi občani krajevne 
skupnosti Lava, ki šteje okrog 
1800 duš, nimajo nič proti novi 
gostilni, čeprav je to »spalno na
selje« že opasano z desetimi go
stišči. Tudi deseti del tega življa, 
ogorčeni podpisniki »proti« go
stilni, ki jim jo že tretje leto neu
trudno in vedno znova skušajo 
vsiliti občinski možje in vod
stvo lastne krajevne skupnosti, 
nima nič proti še eni gostilni. 
Nasprotno, za novo gostišče ob

čani sami predlagajo in ponuja
jo lokacijo.

Torej bi, da ne zamotavamo že 
tako z občine zamotan primer, 
»spalno naselje« na Lavi rado 
pedikuro in masažo, namesto 
katere jim zdaj z novo razgrni
tvijo ne ve se po kom in kje 
popravljenega zazidalnega načr
ta skušajo vsiliti oštarijo? Ne! 
Tudi ne! Tako je vsaj moč skle
pati na osnovi podatka, da je 
»zasebna lastnica obratovalni
ce« za pedikuro in masažo 
v streljaj od spornega žarišča 
oddaljeni ulici zaradi premajh
nega obiska to obratovalnico za
prla in si poiskala drugo 
službo...

Če se torej Celjani na Lavi no
čejo ne masirati in ne piti, kaj bi 
potem radi?

»Zakonitost in poštenost!«, 
pravijo na Lavi. Nič manj in nič 
več! To ponavljajo že tretje, in 
kot je videti, zadnje leto! Kaže, 
da so jim tokrat na občini dora
sli; v krajevni skupnosti so »raz
grnili spremenjeni zazidalni na-

Zakaj pravzaprav gre? Celjani 
so za Domžalčani med prvimi 
v preustroj svojega gospodar
stva vnesli obrt in ji po daljšem 
prerekanju določih tudi lokaci
jo - na Lavi. Odpor občanov so 
zlomih z zagotovilom, da bo na 
takratnem obrobju tega »spal
nega naselja« drobna uslužnost- 
na in zvečine deficitarna obrt. 
Občanom in obrtnikom so po
nudili nov urbanistični načrt 
s strogo določenimi pogoji za 
pridobitev lokacije. Prva raz
prodaja parcel in odobritve na
membnosti so potekale brez pe
ripetij, pri drugi pa je že prišlo 
do manjših zamer.

Vsa zadeva s to »obrtno cono« 
pa je postala vroča potem, ko 
sta dva izmed kupcev parcele 
čez čas vložila prošnjo za spre
membo namembnosti. Ob na
kupu in odobritvi sta predložila 
prošnjo za opravljanje storitev 
s področja pedikure in masaže, 
na lepem pa sta se pojavila 
s prošnjo za - gostišče. Ne sicer 
za kakšno podeželsko krčmo, 
temveč za eksotični lokal s pri
okusom Havajev... Med občani 
je završalo, najbolj pa je priza
delo tiste lastnike zasebnih

obratovalnic, ki so jih v prvem 
in drugem primeru zaradi stro
gih meril zavrnih. In glej, zgodil 
se je čudež: vodstvo krajevne 
skupnosti je prošnji meni nič te
bi nič ugodilo. Krajani so sklica
li sestanek in se razen v dveh 
izrekli proti sklepu svojega 
predsedstva. Sestanki so se vr
stili, pritiski tudi, zdgj, po treh 
letih, pa se je zaradi tega gostiš
ča pojavil celo nov urbanistični 
načrt z vrisano gostilno. K nje
mu so dodani zapisniki nekate
rih pripomb, seveda samo tistih, 
ki se ne lotevajo omenjenega 
spora. Od daleč je po mnenju 
občine vse lepo in prav, seveda, 
če odštejemo vrsto kršitev z za
koni določenih pravil in pred le
ti podrobno dogovorjenih sta
lišč o vsem, kar zadeva te obrtne 
cone. Toda medtem se je v gla
vah celjskih veljakov moralo 
marsikaj premakniti. Zdaj od
stopajo od meril, vehkosti in 
oblik obratovalnic, od vsebine 
dela... Občane upravičeno zani
ma, kdo si tako zelo želi to go
stišče, da je naročil izdelavo no
vega zazidalnega načrta (kar ni
kakor ni poceni), kdo bo zado
voljil prizadete obrtnike, ki za
radi strogih meril niso dobili do
movinske pravice v tej »obrtni 
coni«, in kdo bo plačal preseh- 
tvene stroške tistim obrtnikom, 
ki so zaradi novega gostišča 
ogroženi in napovedujejo prese- 
litev na ustreznejšo lokacijo... 
Kot je zdaj videti, prizadeti kra
jani napovedujejo vsesplošni 
zbor. Glede tega glava še naj
manj boli bodoča gostilničarja 
s pridihom eksotike, ki sta že 
nekaj mesecev na Kanarskih 
otokih...

TURISTIČNE PONUDBI
Tudi sindikalne počitniške domove, ki so neizkorišč®® 

in s katerimi slabo gospodarimo, naj bi dali v naj®®1 
dobrim gospodarjem.

Postavke, na katerih je bi
la zasnovana letošnja propa
gandna akcija Iščemo do
brega gospodarja, so bile, 
sodeč po velikem odzivu 
javnosti, vsekakor utemelje
ne. Poleg odobravanja in na
klonjenosti zamisli, daje tre
ba nujno kaj narediti z za
puščenimi in zanemaijenimi 
turističnimi objekti, spre
meniti način dela in obogati
ti ponudbo, so seveda v tem 
času najbolj pomembne 
konkretne ponudbe za dru
gačno in bolj kakovostno 
delo. Pripravljenost, da bi 
visoko zavihali rokave, je 
očitna zlasti pri samoinici
ativnih ljudeh polnih idej, ki 
v svojih delovnih okoljih 
s svojo ustvarjalnostjo niso 
naleteli na podporo in razu
mevanje. Mnoge v združe
nem delu moti tudi uravni
lovka pri nagrajevanju, ne 
glede na izobrazbo in rezul
tate dela. Zato ni naključje, 
da se za prevzem najrazlič
nejših zanemarjenih turi
stičnih objektov zavzemajo 
tudi izobraženi ljudje, ali 
takšni s fakultetno izobraz
bo. Prav vsi ponudniki pa so 
pripravljeni poskrbeti za bo
gato ponudbo, ki močno 
presega samo gostinske sto
ritve.
Ob vsem tem je na moč 

spodbudno, da ljudje sami 
opozarjajo na neizkoriščene 
možnosti v svojem okolju, 
pri čemer ne gre le za objek
te, temveč tudi za parke, uli
ce, vasi, prometne površine 
in podobno. Očitno je, da je 
akcija Iščemo dobrega go
spodarja, naletela na plodna 
tla, saj si mnogi želijo delati 
drugače in bolje.

To usmerjenost in voljo 
ljudi, da bi sami gospodarili 
in bi bili odvisni od svojega 
dela in svojih sposobnosti, 
kaže upoštevati. Vsem je tre
ba dati možnost in jim tudi 
pomagati s konkretnimi re
šitvami. Za zdaj govorimo le 
o storitvah v gostinstvu in 
turizmu, toda kmalu bi se 
kar kazalo lotiti česa podob
nega tudi pri drugih objek
tih oziroma v drugih stori
tvah. Neizkoriščenih mož
nosti je na slehernem kora
ku več kot preveč; spomni
mo se najrazličnejših dejav
nosti v trgovini, zdravstvu, 
kulturi itd.

Na osnovi odziva javnosti 
in pripravljenosti ljudi, da bi 
bolje gospodarili z objekti 
v družbeni lasti, Republiški 
komite za turizem in gostin
stvo ugotavlja, da bi sodelo
vanje z zasebniki utegnilo 
obroditi lepe sadove. Kon
kurenca bi zahtevala večjo
kakovost, z upravljanjem

Janez Sever

majhnih in odročnih obra
tov bi razbremenili družbeni 
sektor, pridobili bi kapital 
občanov, obenem pa bi po
skrbeli tudi za večjo zaposle
nost in spodbudnejše nagra
jevanje. Vse to pa so stvari, 
ki jih v naši družbi močno 
pogrešamo in brez katerih 
gotovo ni pričakovati bolj
ših časov.

Seveda bi bilo pri tem ne
umestno govoriti, da gre že 
za preustroj gospodarstva, 
vsekakor pa takšna usmeri
tev prispeva k oblikovanju 
bolj prožnih in produktiv
nejših gospodarskih enot, ki 
spodbujajo preusmerjanje 
v donosnejše panoge. Ce bo 
akcija Iščemo dobrega go- 
spodaija, uspela tako, kot 
pričakujemo, bo veliko po
magala k prenovi turistične

ponudbe in k hitrejše^ 
razvoju zunaj penzionsK
storitev.

Oddajanje objektov v A 
jem oziroma sklepanje P" 
godb za opravljanje del ^ 
posameznih storitev je P 
sedanjih predpisih mog°c 
ne le v gostinstvu in tur1 
mu, ampak tudi v drugih 
javnostih. Za pomembne? ^ 
premik na tem področju P
so seveda potrebne spodb®
J_ "KT _ _ ‘t • i l_r« £3'de. Najemnikom je treba ‘
gotoviti posojilo za obnov. 
objekta in jim pustiti doV01-

Republiški komite za 1
dohodka za vzdrževanje.^. ^

eš Pi
aT-d);
da ol

skupaj s splošnimi združeni’
ski zbornici Slovenije, ■

za gostinstvo in turizem,
govino in za drobno gosp0”, 
darstvo ter medobčinskih 
zbornicami spodbuja org3' 
nizacija združenega dela, n31 f;.
oddajo v upravljanje obje? 
te, s katerimi bi zasebni?
lahko učinkoviteje gospod3: 
rili. V tem smislu naj ? 
spodbujali tudi izvršni svh ,v 
posameznih občin, medte? ]e 
ko bodo morale uprav? 
službe storiti vse, da boo 
najemniki hitro prišli do P°' 
trebnih dokumentov ozir0' 
ma dovoljenj za opravljanj6 
obrtne dejavnosti. Repub? : 
ški komite za turizem in g0- kg 
stinstvo je pri tem mislil i®' c«
di na počitniške domove d®' ^
lovnih organizacij. Sindika'1 
tom je namreč predlagal, f - 
bi vse počitniške objekt®’; 
s katerimi danes slabo g°j 
spodarimo, dali v najem- 

Akciji Iščemo dobrega g0' 
spodarja in Turizem nas b0j
gati sta deloma že dosegjj: 
svoj namen, saj sta v naS’ I
republiki zbudili veliko ?aJ 
nimanje. Spodbudno je, ^ ^ 
se v sivini našega gospoda1'! J- 
skega vsakdana za neizk0' 
riščene objekte zanimajo ta'
ko zasebniki kot tudi neka': ^
tere organizacije združenega 
dela. Odziv na druge pobud
— ne iščemo namreč dobri®
gospodarjev le v turizmu .. 
gostinstvu - pa pobudnik
omenjene slovenske akdJ6 
šele pričakujejo. Zgledi na' 
mreč vlečejo, zlasti, če ^ 
vsestransko zanimivi. A- 0
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Sejv. Ovnika je težko ujeti, če nisi kakorkoli bolan. To 
op^Peznal ob pogovora z dr. Mileno Novak-Medič, ki je 
Uro v,la vse obveznosti v nočnem dežurstvu šele dobro 
jo^jPred polnočjo. Obisk pri hudem bolniku na Križni 
5r ‘ rpr vsakodnevna infuzija v Puštalu sta ji vzela kar 

CeJ časa, tako da sem že skoraj obupal.

stvo ni izvzeto. Delamo 
v drugačnih razmerah kot 
moški, saj imamo neprimer
no večje družinske obvezno
sti. Morda bi si lahko izboje
vale boljše delovne razmere, 
a se vedemo, kot da nas to 
ne zadeva. Premalokrat se 
zavedamo, da se lahko bole
zen loti tudi nas...

Kovačeva kobila je zme
raj bosa!

V nočnih dežurstvih 
opravljam obiske vedno sa
ma z avtomobilom. To so 
lahko zelo prijetni izleti, po 
drugi strani pa ti je lahko že 
sama vožnja v veliko breme.

Zdravniki veliko govori
te o obremenjenosti, staži
sti pa v glavnem ne vedo, 
ali bodo sploh dobili zapo
slitev.

To je žalostno. Morda bo 
zvenelo čudno, toda velika 
obremenjenost je povezana 
s kolikor toliko solidno pla
čo. V. prostem času razpro
dajamo znanje, izkušnje in 
energijo. Za ženske je to še 
težje in glede organizirano
sti dežurstev ter dodatnega 
delaje največ nesoglasij.

Prej ste omenili feminiza- 
cijo...

Ufi^Hčki, ki jim ni uspelo 
V1 v otroško ambulanto. 

'erT1 se vrstijo klici. Naj- 
Sem obiskala dve svoji

3dda Ena ima maligno: nij cj-Jenje in jo obiščem vsak 
ze tr. D^jJPdi ko nisem dežurna.
>sp0: 
kiP11 
3rga:

je potrebovala le to- 
Hj^o, ker ima moža v bol-

i, n®) ajveč časa mi je pobrala 
sta!.2r?? gora, kjer obiskujem 
Jl^lšega bolnika. Pri takš- 

- .|V a nujnih obiskih me z leti 
b) L ^omobilu vse pogosteje 

3^ Dai 1 rahel strah, ali bom kos 
IteP1 Ig °£i. Velika odgovornost 
jvfl^aredi svoje. No, pri bol- 
)od°: ’aLU ta strah povsem izgine, 
> p°' ti^0 ^a se mu lahko posve- 
zir°' Popolnoma zbrano in 
auje; Sein znanjem.

i ka v5113 dežurstva so veli-
1 Co °“ren>enitev za zdravni-
, de- ša- •Poški to lažje prena-
ika-i J°■ • •
Itp thi>,medicini Je vse več fe- 

žo’ (HeKZaciJe: klJub težjim raz- 
» tudi splošno zdrav

Nizki osebni dohodki kar 
kličejo po feminizaciji naše
ga poklica. Ženske namreč 
prevladujejo v tistih pokli
cih, ki so slabše plačani. Saj 
ne gre za denar, sicer bi že 
vsi pobegnili iz zdravstva. 
Sodelavcem velikokrat do
povedujem, kako neenako
praven je položaj žensk, saj 
smo v teh delovnih razme
rah na slabšem. Včasih mo
ram biti kar nesramna, da 
jim kaj dopovem.

Pri dežurstvih morate 
bolnike velikokrat obiskati 
doma. Je to rutinsko delo?

Dve vrsti hišnih obiskov 
sta - nujni in pri svojih bol
nikih. Pri nujnih obiskih gre 
za strogo medicinsko indi
kacijo in ljudje od zdravnika 
tudi ne pričakujejo več, po
vsem drugače pa je pri tvo
jih bolnikih. Ti obiski so 
osebni in obvezujoči; včasih 
so zelo intimne narave. Hu
do je, če se čustveno preveč 
navežeš na bolnika, saj te 
potem njegova usoda 
spremlja še precej časa.

Na začetku svojega 10-let- 
nega službovanja. sem bila 
pri hišnih obiskih velikokrat 
presenečena nad različnimi 
razmerami, v katerih živijo 
ljudje.

Najbolj se mi je vtisnil 
v spomin obisk v Valter- 
skem vrhu v Poljanski doli
ni. Bilo je pozimi in zapadel 
je visok sneg. Možak, ki je 
prišel pome, je prosil tudi 
župnika, naj gre z njim. Ne
ka stara ženička naj bi umi
rala. Ko z avtomobilom ni 
šlo več naprej, sta šofer in 
župnik izmenično gazila, po
govarjali pa se nismo nič.. 
V tisti hiši sem videla res 
najslabše življenjske razme
re. Mati in sin sta živela 
v enem samem prostoru 
skupaj z živalmi, preživljala 
pa sta se s prodgjo orehov. 
Takrat me je presenetila na
ravna bistrost teh preprostih 
ljudi. Bolna ženička nama je

rekla: »Če bi bila že mrtva, 
bi k meni najprej prišel go
spod župnik, ker pa sem še 
živa, bo prišla gospa dok
tor.« Kasneje sva se z župni
kom pogovarjala, o čem sva 
razmišljala med potjo. Oba 
sva se namreč spraševala, 
kateri od naju bo prvi stopil 
k njej in župnik mi je name
raval kot ženski dati pred
nost. Čez leto dni sva spet 
odšla k njej, zdaj pa hodim 
poleti le še na obisk.

Letošnje poletje se prav 
gotovo razlikuje od prej
šnjih. Participacija je 
vzburkala tako zdravstvo 
kot porabnike. Kaj o njej 
menite vi?

Participacije ni mogoče 
osvetliti le iz enega zornega 
kota. Predstavljajte si ambu
lanto; v čakalnici ni nikogar, 
zdravnik pa se ukvaija z ad
ministrativnimi deli. Nato 
stopi v ambulanto človek, ki 
je brez posebnega namena 
zašel v zdravstveno ustano
vo. Od zdravnika hoče le na
svet, sgj naj bi bil zdravnik 
vedno in povsod na voljo. 
S te plati participacijo odo
bravam, ker pomeni neko 
vrednotenje dela in strokov
nosti. Po drugi strani pa tr
dim, da še z drugimi omeji
tvami izgubljamo razmero
ma visoko zdravstveno ra
ven. Ljudje so občutek soci
alne varnosti že izgubili, 
zdaj je na vrsti še zdravstve
na varnost.

V zdravstvu se počutimo 
izigrani, saj ne bi smeli do
voliti, da mi razlagamo vsa
kemu posamezniku namen 
participacije. To je sicer naš 
denar, vendar ni prav, da se 
zbira na tak način. Sestra je 
hkrati zaposlena pri posegih 
pri bolniku in pobira denar! 
Ne, to je povsem izključeno!

Zadnja leta opažamo na
raščanje najrazličnejših 
alergij in izpuščajev. Misli
te, da je to povezano z vse 
večjim onesnaževanjem vo
de in zraka?

Kot zdravnika me je sram, 
ljudje z zrelim gledanjem na 
svet vidimo toliko napak, 
a vendar ne ukrepamo. Mi
slimo si: »Ah, bodo že tisti, 
ki so za to pristojni!«

Le en podatek v premi
slek. Vsako leto v občinskih 
zdravstvenih skupnostih 
opravijo statistični pregled, 
koliko bolnikov so splošne 
ambulante poslale na speci
alistično zdravljenje oz. 
v bolnišnice. Te podatke na
to primerjajo zv regijskimi in 
republiškimi. Škofja Loka je 
bila v primerjavi z obema 
vedno pod povprečjem, obe
nem pa smo visoko nad pov
prečjem po številu onkolo
ških bolnikov. Največ kopij 
glede tega se lomi ravno ob 
rudniku urana Žirovski vrh. 
Mislim, da bi prav RUŽV 
najbolj zanimala obsežna 
raziskava o možnih škodlji
vih posledicah predelave 
urana, saj trdijo, da jih ni. 
Vodilni delavci pravijo, da 
imgjo tako izpopolnjene či
stilne naprave in filtre, da se 
od njih učijo celo Francozi, 
seveda pa se dvomi o tem 
brez trdnih dokazov nikakor 
ne bodo zmanjšali.

Dejstvo je, da ima strupe
na industrija strupene od
padke. Ne moremo pričako
vati, da se bosta iz neke ke
mične tovarne cedila med in 
mleko, vendar bi bilo od 
proizvajalcev pošteno, da 
poskrbijo za svoje odpadke. 
Tudi v tem zaostajamo za 
razvitim svetom, sčasoma 
pa bo ta problematika posta
la še pomembnejša. Sicer pa 
tudi medicina ni povsem či
sta znanost.

Kaj predvidevate za pri
hodnost?

Pomembno je, da zaradi 
sedanjih razmer ne izgubi
mo glave. Biti moramo bolj 
nepopustljivi in si prizade
vati za dolgoročne ukrepe. 
Kratkoročni finančni uspehi 
nas ne smejo zavesti.

Igor DrakuličP$
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^AD po sledeh velikih delavskih protestov

Maribor

*OPER GLUHA UŠESA

morali preložiti na leto 1990, ker je bančni konzorcij menil, da 
TAM za zdaj nima dovolj lastnih sredstev za takšen skok.

V članku Zoper gluha ušesa Rad korektno komentira ukrepe za 
ozdravitev Tama, pa tudi nekaterih drugih mariborskih »pro
blemov«.

»Tovarna Zmaj je primer t. i. strukturne krize; ni se inovirala 
dovolj hitro,« povzema v. d. generalnega direktoija. »Zdaj moramo 
v ofenzivo. Pomagali nam bodo Agroeksport, Agro-Vojvodina, 
Tehnopromet... pa Generaleksport in Jugoeksport... da bomo 
najprej izvozili večje količine v dežele SEV, predvsem Sovjetsko 
zvezojnato pa v države v razvoju in na Zahod.« Problem finančne 
težave Zmaja so že regulirali: republiški izvršni svet in ZIS bosta 
spremenila nekatere paragrafe...

lik:
r!i I kot\.'^amov^b proizvodnih obratih je neprimerno’manj živčnosti 

oMad in mestnih strukturah Maribora,« je prepričan
s t tW°v novinar Dragiša Draškovič. »Nenazadnje delavci sami 

. I hiti..1 *?0, da štrajk ne sme postati praksa njihovega nezadovoljstva, 
oticci- Pa so prepričani, da so - če že drugega ne - birokraciji 

uh ušesa.« Jim bodo prisluhnili?

kjep911 Čok, predsednik izvršnega sveta SO Maribor, je na trnih, 
Vi§; aedi tudi kakšnih 20 odgovornih delavcev Tama: udar cen, 
rije inflacija, povečana nelikvidnost - to je zdaj njihovo vpraša- 
iila’ ft avna skrb pa, kje dobiti nekaj deset milijard dinarjev poso- 
^°hoHi5ne vsote ne omenjajo!) za izplačilo mesečnih osebnih 
Posek - V' ^ takih razmerah družbenopolitične organizacue, še 
je sindikat, ne smejo napraviti nobene napake, kajti: »Strajk 
Wi Pozitivne posledice prvega in drugega dne, tretjega in 

e8a pa je bil na meji obvladljivosti...«

*&jer>imel štrajk pozitivne posledice, je moč razbrati iz besed 
So šgi6 * * * * ^oksandič, predsednice ObS ZSS Maribor-Pobrežje, češ da 
^epo štrajku začeli reševati probleme, ki so se kopičili že leta. 
lov^f moral postati gonilo dnevne prakse,« je dodal delavec 

n blavnič. Podobnega mnenja so bili še drugi delavci Tama.

konference OO ZS Albert Veler je med drugim 
taropj3 , 30 v Tamu »odrajtali« že eno delovno soboto in da so
30. iu,-aval1 spraviti pod streho še drugo, tisto, ki sojo načrtovali za 

Tl ■ r°iZV0(fnja da je tekla dobro, da so dosegli številko 55
JI ^6-oh ? ln da zat° več kot 7,5 tisoč delavcev upravičeno pričakuje 

n° rast osebnih dohodkov, kar z drugimi besedami
I •tiesec ’ ^ ne zaslužil manj kot 32 starih milijonov na

Poslu«' i Peb težavah smo govorih že dolgo, vendar nas nihče ni 
v Tam** Povedal Franc Pajtler. Drugi delavec, Ivan Palfi, ki je 
^oktro* Ze-nekaj mesecev več kot 34 let nepretrgano zaposlen kot 
»ki ij, Jg prepričan, da je zato kriva občinska birokracija, 
»ah e’ kolikor hoče.« Kot pravi, je v šestih mariborskih obči-
2 ‘nonTf1611*1 ljudi, nihče med njimi pa se noče družiti 
'Pobith?3^111** ^olbvol- »Vendar na ulice nismo šli za tistih zna- 
gkiha odstotkov, temveč zato, da smo končno potrkali na 

vsesa birokratov,« pravi Franc Zemljarič.
3 bodo zdaj v Tamu, se na koncu sprašuje Rad.

tek val; k* ln tudi drugi strokovnjaki pravijo, da se s 3,5 tisoč
PfOgp Pmbmh delavcev ne bo dalo prodreti na tuje trge. T. i.
k?jše teh |Slcer načrtuje bistveno posodobitev opreme, fleksibil- 
ki naj nol°ške sisteme in postopno kibemetizacijo proizvodnje, 

zagotovila kakovost in zmanjšala stroške. Toda vse to so

ZMAJ, Zemun

VZLET PRED ŠTARTOM

»Kriza se ni začela šele z junijskim pohodom naših delavcev 
pred skupščino SFRJ; njene korenine segajo globlje, razraščajo pa 
se že najmanj dve leti,« je novinarki Rada M. V. R. Jovanovičevi 
komentiral štrajk delavcev zemunskega Zmaja dipl. inž. Radoslav 
Mitrovič, njihov začasni generalni direktor. »Zato (od)rešitve ne 
smemo pričakovati čez noč«.

»Ko so uvedh t. i. začasne ukrepe, smo se prisilni upravitelji 
srečah iz oči v oči z vehko izgubo, dolgovi, motenim poslovanjem, 
skoraj povsem zapuščenim strojnim parkom - številni stroji sploh 
niso delah - proizvodnje skorajda ni bilo, kadri so bežali k ugled
nejšim firmam...« opisuje prvo srečanje z majavim Zmajem Rado
slav Mitrovič. »Beograjski unštitut za ekonomijo industrije, ki smo 
ga naprosih za diagnozo Zmajeve bolezni, je z obsežno analizo 
ugotovil, da so jedru vsega zla botrovale subjektivne, torej notra
nje slabosti tovarne, ki ne izvirajo samo od včeraj. Tehnološkega 
presežka je 1.500 zaposlenih, je pokazala analiza in nato še doka- 
zala, da se v Zmaju dela samo po tri (3) ure na delavnik in da 
njihovi izdelki nikakor ne morejo prodreti na zahodni trg, saj so 
premalo kakovostni«. Namestnik začasnega generalnega direk- 
toija Stevan Blagojevič je k temu dodal: »Naše izdelke smo proda
jah po smešno nizkih cenah, pa še te na 90-dnevno posojilo...« 
Tako so nas dotolkle še (visoke) obresti, za nameček pa še tisti, ki 
so odšh. »Res se zdi, da nas je preveč, še bolj res pa je, da nam 
manjka nekaj sto visokokvalificiranih in kvalificiranih delavcev, 
da o mojstrih niti ne govorim...«

Kaj storiti?
Po Blagojevičevih besedah je inštitut za ekonomiko industrije 

ugotovil, da bi se iz krize lahko reših, če bi na svetovni trg lahko 
izvozih najmanj 30 odstotkov svojih izdelkov, v svoje vrste pa 
»uvozih« najmanj 20 ekonomsko zelo razgledanih ljudi. Pred tem 
pa bi morah - tako meni Inštitut - odpisati 26,5 milijarde dinarjev 
kratkoročnih posojil in »drugih« obveznosti, poleg tega pa najeti 
še za 11 milijard dolgoročnega posojila za obratna sredstva. Če bi 
se to posrečilo, bi v prihodnjem letu lahko povečah proizvodnjo za 
25 odstotkov. Pogovori bodo gotovo zelo naporni, kajti jezik bo 
tekel s skoraj 300 ozdi, od katerih jih je 80 neposredno povezanih 
z Zmajem.

BOROVO, Borovo

BLIŽE OBLJUBAM

»Kot smo obveščeni, lahko vse informacije v zvezi s štrajkom in
posledicami, ki mu sledijo, dobite na občinskem sindikalnem 
svetu«, so v Borovu poučili B. Stamatoviča, na OK ZK v Vukovaru
pa potrdih, daje res tako. Takšna odločitev menda temelji na dveh
podmenah: prvič, po znanih manifestacijah delavcev Borova
v Beogradu je ugled sindikatov močno narastel, in drugič, propa
del je poskus nekaterih »lažnih novinarjev« iz Beograda, Borova in 
Vukovara, da bi na dan vstaje hrvaškega naroda (27. julija) »jugo
slovanski delavski razred« izrazil medsebojno solidarnost s »poho
dom na izvire revolucije«.

In kaj delajo v Borovu, da bi stanje čim prej sanirali?
»Dežurni« in sploh najvišji vodilni v Kombinatu so nenehno »na 

poti«, »zasedeni« ah na »sestanku«... navkljub vsem obljubam, da 
bo tudi »sindikat Borova delal brez prestanka«, pa so vrata sindi
kalne dvorane zaklenjena, na njih pa visi obvestilo, da so njihovi 
prvaki na morju. Sploh pa je v samem »Borovu« in Borovu mirno. 
Dela le nekaj sto vzdrževalcev. »Pa tudi sicer morje nikoli ni bilo 
tako daleč od Borova, kot je letos,« otožno pripoveduje delavka 
Marija Tomič...«

»Problemi Borova so na prvem mestu dnevnega reda predsed
stva Zveze sindikatov Hrvaške«, pravi Mirko Čeprnja. »Zmenili 
smo se, da bomo storili vse, kar je v naših močeh, da bi lahko s 1. 
avgustom nadaljevali proizvodnjo, zlasti tisto, ki jo zahteva naš trg 
in izvoz. Kombinat je finančno konsolidiran tudi na tak način, da 
bodo nekateri dolgovi reprogramirani, dohodki in osebni dohodki 
delavcev Borova pa bodo oproščeni nekaterih dajatev. Osebni 
dohodki bodo tako znašah 197.000 dinarjev...«

Delavci Borova si vehko obetajo od 21. julija, ko bo njihove 
težave pretresel sabor SR Hrvaške. Za zdaj je znano le stališče vseh 
»subjektov« v Vukovaru, Borovu in republiških sindikatov, da je 
treba najti vse krivce, odgovorne za sedanji položaj. »Na odgovor
nost bodo poklicani vsi, ki so zavirah lanske zahteve delavcev po 
krčenju administracije. Kajti - tako so povedali v Borovu - odpu
stih so samo dve snažilki, upokojih pa deset ljudi...«

Pripravil: D. K.



Miran Prezelj, Frankolovo:

DAN ZA DNEM
GLEDAM
V NEBO

»Petnajst let sem delal v tovarnah, potem sem se odlo
čil za obrt. Toda v sebi sem venomer nosil željo po zemlji; 
da bi bil kmet. Pred destimi leti se mi je ponudila prilož
nost: naprodaj je bila povsem obubožana in zapuščena 
kmetija. Prijatelji in znanci so mi rekli, da se mi je 
zmešalo, ko so izvedeli, v kaj rinem. Toda z ženo sva bila 
trdno odločena...«

Ko se cesta tik pred Fran- 
kolovim malo povesi, je v le
vo asfaltiran odcep. Ce se ne 
motim, je to edini z asfaltom 
prevlečeni vaški kolovoz 
v Frankolovem. Veijetno je 
tudi ta asfalt delček novosti, 
ki je privel z nekdanje pri
stave graščine s Tabora. Tai
ste graščine, ki z desetino 
podobnih na Slovenskem 
vsem na očeh propadajo. Za 
osvežitev spomina - to je 
graščina, ki se počasi seseda 
vase ob križišču ceste v Do
brno v Vojniku.

Dve minuti pred dogovor
jenim časom me je počakal. 
Že od daleč se je smejal, ko 
sem kazal na uro, ker bi naj 
bila točnost tudi moja vr
lina.

»Jaz se držim pravila ge
nerala Montya, da moraš ča
kati ti izza ogla,« je v smehu 
dejal. Miran Prezelj se je ro
dil na Hudinji. Oče, delavec 
v delavskem Gaberju, je oba 
sinova usmeril v industrijo. 
Miran je končal tehniško 
srednjo šolo in vsako jutro 
ob petih odhajal na delo naj
prej v Libelo in nato v Cin
karno. Potem je pred dvajse
timi leti rekel, da bo sam 
svoj gospodar in zaprosil za 
obrt. Pred desetimi leti pa je 
iste občinske organe prosil, 
naj mu dovolijo, da bo 
kmet...

»Miran Prezelj, kmet!,« 
pravi, ko mi stiska roko 
v pozdrav.

1979 je kmetijo, pravzaprav 
tisto, kar je še ostalo, ker je 
bila že leta povsem zapušče
na, začel hasnovati. Žnanci 
so dvomili, nekateri so se ce
lo muzali in razlagali, kako 
seje Miranu Prezlju, tistemu 
obrtniku, saj ga poznate, ti
stemu, ki izdeluje tiskano 
vezje, da, tistemu veseljaku, 
dober fant je bil, nekaj pre
maknilo na podstrešju. Mar 
je to normalno, da možak, ki 
je uspešno vpeljal dokaj do
nosno obrt, rine v hribe na 
zapuščeno kmetijo, ki je še 
država noče!

— Kmet ali obrtnik?
»Kmet! Potem obrtnik, 

elektrikar, kemik, avtome
hanik, biolog, kovač, skrat
ka vse, kar moraš biti, če si 
- kmet. Priznam, da sem se 
zadnjih deset let učil več kot 
prej v štiridesetih letih 
skupaj...«

Pred desetimi leti je torej 
Miran Prezelj spet obrnil 
svoje jadro in v osuplost 
vseh, ki so ga poznali, začel 
mučne pregovore o nakupu 
nekdanje pristave, po doma
če Hubove kmetije na Rako
vi stezi na Frankolovem; 
o nakupu tistega dela kmeti
je, 25 hektarov, ki so od nek
danje pristave še ostali. Leta

Nakup je veljal 
manj kot zagon 
kmetije

»Sploh ne gre za vihra
vost, nepremišljenost ali tre
nutno odločitev. Dolgo sem 
v sebi premleval podatke, 
trezno ocenjeval nevarnosti, 
skrbno pretehtaval svoje 
sposobnosti in predvsem 
družbene okoliščine, preden 
sem se dokončno odločil, da 
bi v nakup vložil vse, kar sva 
z ženo prihranila v življenju, 
in še več. Jasno je bilo, da 
brez izdatnega kreditiranja 
kmetije ne bo moč oživeti 
vsaj toliko, da bi začela sama 
sebe vzdrževati.«

— Čeprav se je v tistem 
času začel občutneje spre
minjati naš in družbeni od
nos do zemlje, je bilo tvega
nje veliko?

»Da, ker tudi vi poznate 
povojno zgodovino in odnos 
družbe do zemlje in kmeta. 
Toda to je bil izziv, ki sem ga 
dolgo nosil v sebi. Zanimivo 
pri tem je, da sem se rodil 
v čisto delavski družini, da 
nikoli nisem imel neposred
nega stika z zemljo, kaj šele, 
da bi mi zemlja odmeijala 
velikost tega kruha.«
- Prav to, da so vam 

omogočili nakup, vam, ki 
niste bili kmet, je že dovolj 
zgovorno...

»Imate prav. Zemljiško 
kmetijska skupnost se za 
kmetijo ni zanimala, ta zem
lja, čeprav je kmetija zaokro
žena, ni zanimala niti preo

stalega družbenega sektoija, 
začuda tudi mejašev, okoli
ških kmetov, ki so imeli 
predkupno pravico, ne. Res 
pa je, daje bila kmetija kljub 
temu razmeroma draga. Tu 
mislim na ceno zemlje.«
- Zagon je bil še dražji?
»Lahko si predstavljate,

kako je začeti kmetovati na 
tako veliki ali kakršni koli 
kmetiji brez enega samega 
stroja ali osnovnega orodja.«

— Ne, ne morem si pred
stavljati!

»Najprej me ni nihče res
no jemal. Mnogo jih je celo 
razmišljalo, da gre za špeku
lacijo. Saj poznate tisto, 
vrednost zemlje je bila 
majhna, skorajda nikakršna, 
torej se mora popraviti. Ne
kateri so celo menili, da sem 
se nekje dokopal do nekakš
nih podatkov, da bo tam to 
in to ali daje tam to in to, da 
sem kmetijo kupil zato, da 
bi čez leto ali dve s prepro
dajo parcel obogatel, haha.«
- Ne bi bili prvi in nika

kor ne edini!
»To mi ni padlo na kraj 

pameti. Imel sem še to sre
čo, da so me začeli resno 
obravnavati vsi strokovnja
ki, h katerim sem prihajal po 
nasvete.«

— Ali so vam res poma
gali?

»Tega ni treba dokazovati; 
kmetija je tu in na njej vse, 
kar smo v teh desetih letih 
naredili. Res pa je, da je bila

ti, to, koliko vrat je odprl in 
koliko korakov ali kilome
trov je opravil, preden je 
kmetijo kupil, kgj šele, ko jo 
je že kupil! Koliko ur razlag, 
pojasnjevanj, utemeljevanj 
je bilo potrebnih do temelji
te odločitve, kaj na tisti zem
lji sploh bo! Naravne razme
re so govorile za sadjarstvo. 
Tudi analize zemlje in do
segljivih vremenskih podat
kov so potrjevale mnenje 
strokovnjakov, da bi bil Mi
ran Prezelj z določeno uspo
sobljenostjo lahko dober 
kmet - sadjar.

Ko je novopečeni kmet 
premlel in sprejel te predlo
ge strokovnjakov, seje v res
nici vse skupaj šele prav za
čelo. Zdaj je bilo na vrsti 
analiziranje ponujene mož
nosti. Sadjarstvo, prav! Toda 
katero sadje in koliko? Kam 
in kdaj to sadje prodati? Od
več bi bilo ponavljati, koliko 
ur razmišljanja, analiziranja 
in zbiranja podatkov je spet 
sledilo, da so prišli do vrste 
sadja, potem do izbora sa
dik, do kupca...

»Danes imamo 10 hekta
rov ograjenih sadovnjakov. 
Zemljišče je takšno, da smo 
morali delati terase. Zato je 
dreves nekoliko manj. Vsa 
drevesa so na šibki podlagi 
»M9«, ki morajo imeti vse 
življenje oporo, torej kol. 
V tistem času, ko smo nasa
de urejali, je bil moj sadov
njak eden izmed večjih takš
nih kompleksov v naši repu- 
liki. Tu mislim na izkorišče
nost zemlje s »trojčki«.

Odločili smo se za nove 
sorte jablan - gloster, mell- 
rosse mutchu, idaret, jona- 
gold in zaradi opraševanja 
še za zlati delišes. En hektar 
pa je višenj, in sicer gorsem- 
ske in reksele.«

— Seveda pa izbor sa
dik in posaditev dreves še 
ne jamčita, da je usoda 
kmetije določena.

»Kje pa! Ob pozdravu sem 
našteval, kaj vse sem. Naj 
vam povem, kako so se ne
kateri muzali, ko smo, deni
mo, nekega dne po sadov
njaku lovili cvetožeije. Saj 
poznate tiste majcene žužel
ke... Potem smo te žuželke 
secirali, ugotavljali njihov 
spol, sposobnost razmnože
vanja, izračunali morebitni 
obseg škode in - to pa ni 
več smešno - če je bila ta 
manjša od 20 odstotkov, 
opustili škropljenje. Cveto- 
žer je namreč opravil korist
no delo. Ker nismo škropili, 
nismo pomorili drugih žu
želk, ki zaradi svojega preži
vetja opravljajo v sadovnja
ku koristna dela. To ni naša 
inovacija, to so agronomi že 
delali ali videli v tujini. Ena
ko je s sprotnim spremlja
njem vlažnosti, ki omogoča 
razvoj bolezni...«

cena zagona kmetije mnogo
večja od kupnine.«

Pomagali so vsi, od 
kmeta do bankirja

Danes Miran Prezelj priz
nava, daje edino, česar še ne 
zna preračunati ali izračuna

— Torej vi kmetovanja ne 
jemljete kot nekaj, kar je 
odvisno od boga?

»Nihče, ki toliko vloži in 
se zares ukvarja s sodobnim 
kmetovanjem, ne more spre
jeti samo naravnih danosti 
ali biti popolnoma odvisen 
samo od narave. Kar bo zra

slo, bo zraslo, kot menijo ne
kateri. Vam zaupam, koliko 

prihranimo samo z izpustitvi
jo enega škropljenja? Ali ko
liko škode v naravi povzroči 
eno škropljenje preveč! Res 
pa je, da vsako jutro, dan za 
dnem, gledam v nebo!«

Od pomoči do 
družbenega

- Vi ste eden redkih h*®, 
tov, ki med vsem poč-0'.;, 
rom ni izrekel niti ene P( 
pombe na račun politih®1

»Zakaj bi lagal. Kje^,»ščuvaj ui idgai. 
sem prosil za pomoč, KOS^j
koli sem obremeni
s svojimi težavami, vsi so 
šli na roko. To je res.
- Tudi davkarija? j,
»Imel sem zakonito n^.

priznanja
- Koliko vam kmetija da

nes, po desetih letih, vrača?
»Bi mi radi nakopali na 

vrat davkarijo? Šalim se. 
Kmetija danes živi sebe in 
mene. Res pa je, da z ženo še 
vedno ves ostanek dohodka 
vlagava v kmetijo. V opre
mo. Danes imava že popolno 
opremo do sortirnega stroja.

- Tudi hladilnice?
»Ne. Po moje sadež pro

daš ngjdražje, če ga prodaš 
takoj, ko ga utrgaš z veje.«

— To so velikanske količi
ne. Kdo to obira in komu 
prodajate?

»Da, res je. Povprečno gre 
za okrog 60 ton najbolj kako
vostnega sadja. Sem koope
rant kmetijske zadruge, ki 
mi vsa leta pomaga in me 
oskrbuje z reprodukcijskim 
materialom. Ves pridelek 
odkupi Blagovni center Ce
lje, obiramo pa sami. V koni
ci je v nasadih petdeset obi
ralcev. Vsa leta si prizade
vam, da prihajajo isti obiral
ci. Celo nagrajevanje sem 
podredil temu, da bi sam 
»vzgojil« obiralce. Veliko je 
namreč odvisno tudi od obi
ralca.

Nasadi naj bi dali nomi
nalno okrog'300 ton sadja, 
toda to nam še ni uspelo. To
če, pozebe in tako naprej iz 
leta v leto...«

— Šestdeset ton krat toli
ko in toliko dinarjev...

»Ne trudite se. Račun je 
takšen: zavarovalnina 31 od
stotkov, trgovina 27 odstot
kov, zadružna marža 5 od
stotkov, vse drugo pa je mo
je. V tem pa so vsi stroški, 
delo, zdravstveno in social
no zavarovanje in ljubezen 
do kmetovanja. Če bi v kme
tijstvu vaš sindikat vztrajal 
pri uveljavitvi sedemurnega 
delavnika, bi vsak kmet pro
padel.«

nost, da me na davčni upr;
obravnavajo pod posebni 
pogoji, ker je šlo za posen 
primer. Toda tega ms® 
uveljavljal. V mojem sad0,, 
njaku lahko srečate Pr° f 
soija mariborske univ®1! 
ali profesorja z biotehni®11 
fakultete v Ljubljani. Sn 
kovnjaki Inštituta za htf1,
Ijarstvo in pivovarništvo
Žalca ali iz kmetijske zadnj 
ge pa so tako vsakdanji SoS> 
je. Vsakomur je lahko jas? ’ 
da en sam človek s svoj*? 
znanjem in svojo spoS° 
nostjo ne zmore oživljal 
takšne kmetije. Kmetija J 
živ organizem in vsak živ0 
ganizem se sestoji iz tisočer: 
delov. Ni ga človeka, ki ^ 
o vsem vse vedel. Mene teg 
ni bilo nikoli sram prizna?1!™ 
kot me ni bilo sram-popro^ | 
ti kateregakoli strokovnjak 
za pomoč. Nihče mi je ^ s 
odrekel, še več, moj »P?’! 
mer« je tudi njihov »P.1: J 
mer«, saj tudi ti strokovni" I 
ki pri svojem delu ne srečal; t 
veliko primerov, da bi tak" .veliko primerov, da ui 
no kmetijo v vsem žaganj^ 
od začetka, vendar na znaI1' 
stveni osnovi, na osnovi ra 
čuna in znanja.« .,j

— Ste se že včlani 
v kmečko zvezo?

»Sem član kmetijske z°’ 
druge Celje, član poslovn' 
skupnosti za sadjarstvo ' 
jagodičevje in to je dovoli 
Več ne potrebujem. Kaj n®| 
bi mi kot sadjarju ta zv6?'! 
ponujala še več, kot mi J i 
ponujeno?« ..

Minulo soboto je indust™'j 
sko Celje doživelo presen^ 
čenje. Ob podelitvi letošnF 
občinskih nagrad je bil d°' 
bitnik Šlandrove nagrad^ 
kmet - Miran Prezelj z Pa 
kove steze 10, pošta in kra 
jevna skupnost FrankoM0 
Da, tisti Prezelj iz Lib6*6' 
Cinkarne... ,
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